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Slovo starosty
Vážení spoluobčané, přátelé a kamarádi,
v prosinci jsme schválili rozpočet pro rok 2025, který slibu-
je zlepšení prostředí, ve kterém žijeme. Jednotlivé akce, jež 
budeme letos realizovat, postupně zveřejníme ve Zpravo-
daji a i na dalších platformách města. V tomto Zpravodaji na-
jdete ještě akce, které jsme dokončovali v prosinci minulého 
roku (na str. 5). V dalších číslech postupně najdete projekty 
jako rekonstrukce ulice Na Oboře, Švermovy ulice, další eta-
pa ulice Na Kvíkalce, finální verzi chodníku směrem k nádraží, 
sportovní hřiště v Rymani nebo nový skatepark.
Často se mě ptáte na stavební činnost kolem benzinové pumpy 
u nájezdu na dálnici. Pro mnohé z vás mám vlastně dobrou zprávu. Společnost, která má 
realizovat novou prodejnu Lidlu, zahájila na podzim minulého roku jeho výstavbu. První sta-
vební částí je příprava inženýrských sítí, mezi které mimo jiné patří prodloužení kanalizace 
a výměna vodovodu až do prostoru bývalého parkoviště naproti Kovohutím. Následně by 
měli pokračovat výstavbou prodejny. Kdy bude stavba dokončena, zatím nevíme. 
V minulém Zpravodaji jsem zmínil instalaci nového výběrového a vkladového bankomatu 
České spořitelny vedle městského úřadu. Za poslední měsíc, tedy především během vánoč-
ních a novoročních svátků, se ukázalo, že tato služba má velký smysl. Bankomat byl opravdu 
hojně využívaný, a to jak pro výběry, tak pro vklady. Ani jednou se nestalo, že by v něm došly 
peníze, což byl jeden z nejčastějších problémů v minulosti. Jednu obtíž jsme ale zjistili až po 
realizaci a občas na ni sami poukazujete. Před bankomatem z  technických důvodů vznikl 
menší schod, který je ale nepříjemný. Jsme si toho vědomi a věc jsme už diskutovali s Českou 
spořitelnou. Brzy dojde k  nápravě, a  protože z  technických důvodů není možné schůdek 
nahradit rampou ani ho odstranit, bude vedle něho a zády k bankomatu instalováno jedno-
duché zábradlí. Doufáme, že tato drobnost pomůže.
Chci vám ještě jednou popřát do nového roku všechno nejlepší. Ať se vám daří v  práci  
a je vám hezky doma s rodinou.

Petr Digrin

Slovo místostarostky
Milí spoluobčané,
uplynulý rok byl plný pracovních výzev, úspěšných projektů a nových plánů do budoucnosti 
našeho města. Po pracovní stránce bych jej zhodnotila jako velmi vydařený. Pro mě a moji 
rodinu však zůstane v paměti jako extrémně náročný. Jeden z nás totiž onemocněl vážnou 
nemocí. Byl to šok a v určitém slova smyslu se nám život obrátil vzhůru nohama. Lidé, kteří 
prošli takovou zkušeností často říkají, že v jejich životě nezůstal kámen na kameni. Přemýšlela 
jsem, jestli to cítím stejně. A uvědomila jsem si, že nám přece jen něco zůstalo – pevné základy. 
Ty, které jsme budovali celý náš život, naše vztahy, vzájemná komunikace, naši přátelé, 
naše zvyky, zásady a pravidla. Ano, něco se zbořilo, a  to teď vystavíme znovu, na pevných 
základech. 
A  znovu jsme se ujistili o  tom, že jsme si dobře vybrali místo k  žití. Protože velká spousta 
pomoci k nám přišla právě odsud, z Mníšku – ocenili jsme nejen snadno dostupné služby jako 
obchody, lékárny, ordinace lékařů, restaurace, pobočky doručovacích společností, ale také 
snadnou dostupnost Prahy a mnoho dalšího. Ale to nejdůležitější byla laskavost, vstřícnost 
a  respekt, kterých se nám dostávalo doslova na každém kroku – povzbuzení, úsměv, 
opravdový zájem. To jsou hodnoty, které si nekoupíte. Ty přicházejí od nás, od lidí. A na tom 
nejlépe poznáme, jaká je skutečně atmosféra v našem městě.
Většině našich přátel už jsme poděkovali osobně, ale já bych na tomto místě ráda poděkovala 

Petrovi a  Hance – panu starostovi a  paní místostarostce – že 
na sebe vzali část mých povinností, že snášeli změnu mého 
pracovního režimu, že se mě často ptali, jak mi je a jestli něco 
nepotřebuji. Vím, že někteří z vás mají pocit, že jsme jen zvolení 
zástupci, kteří mají dělat svou práci. To je samozřejmě pravda, 
ale jsme také lidé s  našimi povahami, náladami a  osobními 
životy. Věřím, že tak, jak se chováme k  sobě navzájem, 
chováme se pak i k vám. A děkuji také každému z vás, protože 
my všichni dohromady tvoříme komunitu, ve které má každý 
z nás své místo a ve které, věřím, můžeme v těžkých chvílích 
najít útěchu.
Přeji nám všem do nového roku pevné základy, opravdové 
přátele a hodně zdraví.

Vaše Daniela Páterová
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Poděkování 
Na úvod zastupitelé poděkovali dětské lékař-
ce MUDr. Markétě Novákové za její dlouhole-
tou vzornou péči. Paní doktorka provozuje již 
30 let ordinaci ve zdravotním středisku v  Ko-
menského ulici, ve které pečuje o dětské paci-
enty. Z řady jejích bývalých pacientů se již stali 
sami rodiče, z některých již dokonce prarodiče. 
Paní doktorce přejeme do dalších let pevné 
zdraví, štěstí a spoustu spokojených pacientů!

Kalkulace vodného a stočného na rok 2025
Samostatný článek na toto téma najdete ve 
Zpravodaji na str. 4.

Finanční příspěvky sportovním a volnoča-
sovým spolkům na činnost v roce 2025
Samostatný článek na toto téma najdete ve 
Zpravodaji na str. 4.

Schválení přijetí dotací
Zastupitelé postupně schválili šest přijatých 
dotací:

•  Dotace od Středočeského kraje na poskyto-
vání sociální služby na rok 2024 pro Domov 
pro seniory pod Skalkou na částku 29 100 Kč.

•  Dotace na výdaje spojené s volbami do Ev-
ropského parlamentu ve výši 180 000 Kč 
z  všeobecné pokladní správy státního roz-
počtu.

•  Dotace Agentury ochrany přírody a  krajiny 
České republiky na projekt Péče o  hodnot-
nější pozemky z hlediska výskytu vzácného 
druhu rostlin ve výši 171 359 Kč.

•  Dotace Ministerstva školství, mládeže a  tě-
lovýchovy na projekt Podpora vzdělávání 
žáků ze sociálně-znevýhodněného prostře-
dí ve výši 2 522 756 Kč.

•  Dotace na výdaje spojené s  volbami do 
1/3  Senátu Parlamentu ČR a  do zastupitel-
stev krajů ve výši 177 500 Kč z  všeobecné 
pokladní správy státního rozpočtu.

•  Neinvestiční dotace z  rozpočtu Hasičského 
záchranného sboru ČR na částku 102 400 Kč.

Schválení rozpočtu města pro rok 2025
Návrh rozpočtu města pro rok 2025 je sesta-
ven jako schodkový. Schodek bude krytý z re-
zervy vlastních finančních prostředků z před-
chozích let na bankovních účtech města.
Starosta Petr Digrin oznámil, že pro rok 2025 

je rozpočet postaven z  velké části na ob-
nově majetku, rozvojová část tvoří spíše 
menší podíl.
Poté zastupitelé většinou hlasů rozpočet na 
rok 2025 schválili.
Podrobnější rozpis hlavních oprav a  investic, 
které jsou plánovány na rok 2025 najdete na: 
bit.ly/investice2025. Soupis pro velký rozsah 
obsahuje jen hlavní akce a plánované výdaje 
města. Kompletní rozpočet najdete na www.
mnisek.cz/mesto/rozpocet.

Projednání územní studie plochy Z90 
– průmyslová zóna
Architekt Viktor Tuček odprezentoval jím vy-
pracovaný návrh územní studie průmyslové 
zóny. Studie řeší podmínky územní zastavitel-
nosti v  souladu s  platným územním plánem 
města. Dále řeší budoucí dopravní a další tech-
nickou infrastrukturu území, která má zajišťovat 
potřebné technické podmínky pro výstavbu.

Plocha Z90 má rozlohu cca 22,94 ha. Lo-
kality se nachází mezi areálem ÚVR, silnicí 
č. II/116, areálem bývalých Kovohutí a  na 
východě území přechází do zemědělské 
krajiny. Území je dosud nezastavěné, dlou-
hodobě nevyužívané a zanedbané.

Územní studie navrhuje pro město významnou 
rozvojovou plochu, která díky dobré poloze 
a ucelenému konceptu, který klade důraz i na za-
pojení přírodních prvků, může v budoucnu na-
bídnout atraktivní pracovní prostředí. To je pak 
příležitostí získat investory z oborů s vysokou při-
danou hodnotou, která přinese městu i okolním 
obcím nové a potřebné pracovní příležitosti. 
Zastupitelstvem odsouhlaseno.

Rozdělení změny č. 1B Územního plánu
Architekt Zdeněk Kindl představil návrh, aby 
v rámci pořizování změny č. 1B Územního plá-
nu Mníšek pod Brdy byl postup zpracování 
a  projednávání rozdělen podle jednotli-
vých dílčích lokalit do dvou skupin – změn 
územního plánu s  označením 1B-1 a  1B-2. 
Rozdělené změny 1B-1 a 1B-2 budou v násled-
né fázi pořizovány souběžně, ale různou rych-
lostí a  pravděpodobně s  různým termínem 
dokončení a vydání.
V části 1B-2 bude pouze lokalita územní rezer-
vy R7 (její převedení do zastavitelné plochy se 
zaměřením na sociální a zdravotní péči). V čás-
ti 1B-1 bude ostatních pět lokalit.
Zastupitelstvem odsouhlaseno.

Dále byly schváleny následující tři nové obec-
ně závazné vyhlášky (OZV):

OZV o  místním poplatku za odkládání  
komunálního odpadu z nemovité věci
Změna oproti původní vyhlášce (2024) – doplni-
la se věta: Nejnižší započitatelný objem nádoby 
je 80 litrů. Sazba poplatku za směsný komunální 
odpad (0,45 Kč za litr) zůstala ve stejné výši.

OZV, kterou se vydává požární řád města
Změna oproti původní vyhlášce (2004) – do-
plnil se do ní hydrant pro potřeby plánované 
Svazkové školy pod Skalkou. 

OZV o stanovení obecního systému odpa-
dového hospodářství
Změna oproti původní vyhlášce (2024) – do-
plnila se o  třídění textilu a  obuvi do speciál-
ních kontejnerů. Zároveň byla aktualizována 
tabulka se stanovišti tříděného odpadu (byla 
z ní vyškrtnuta zrušená sběrná hnízda v ulicích 
Na Madlenkách, Luční a K Rybníčku). 

Všechny jsou zveřejněny na webu:
sbirkapp.gov.cz/vydavatel/96ebwrs .

Uzavření Dodatku č. 1  
ke Smlouvě o spolupráci 
Zastupitelé schválili uzavření Dodatku č.  1 
ke Smlouvě o  spolupráci mezi městem 
a  Dobrovolným svazkem obcí Svazková 
škola pod Skalkou.
Důvodem uzavření poplatku je navýšení po-
čtu žáků o 90 (z původně plánované kapacity 
540 žáků na 630). Tímto navýšením se změ-
nila některá ustanovení v  původní Smlouvě 
o  spolupráci z  června 2024. Tato ustanovení 
však nemění podstatu smlouvy, která nadále 
zůstává bezúplatná.

Zásady města Mníšek pod Brdy pro spolu-
práci s  investory na rozvoji veřejné infra-
struktury – aktualizace č. 3
Důvodem aktualizace je změna Stavebního 
zákona, podle které již některé stavby ne-
jsou definovány jako stavba. Nově jsou 
v  „Zásadách“ taxativně vyjmenovány kon-
krétní záměry, které budou pojaty jako 
investiční, aby bylo možné po investorech 
požadovat příspěvek. 
•  Za investiční záměry se považují: stavba, 

přístavba, nástavba či stavební úprava sta-
veb, budova, bytových domů či rodinných 
domů a dále samostatné stavby sítí technic-
ké infrastruktury (zejména vodovodní, ply-
novodní, kanalizační a  elektrické přípojky) 
k uvedeným objektům.

•  Za investiční záměry se již nepovažují: 
přístavba, nástavba nebo stavební úpravy 
dokončené stavby pro bydlení, při které ne-
vznikne žádná bytová či nebytová jednotka; 
garáž, dílna, kancelář či drobná stavba nebo 
provozovna do 50 m² hrubé podlažní plo-
chy, a to při rodinném domě sloužící potře-
bám tohoto domu.

Záznam z prosincového zastupitelstva může-
te sledovat na bit.ly/YoutubeMnisek.
Příští zasedání Zastupitelstva města Mníšek 
pod Brdy se mělo konat během března 2025. 
O přesném termínu jeho konání budeme včas 
informovat prostřednictvím komunikačních 
kanálů města.

 Libor Kálmán (text i foto)

Výsledky prosincového jednání Zastupitelstva města Mníšek pod Brdy
Ve středu 11. prosince 2024 se ve velkém sálu Pavilonu uskutečnilo poslední loňské zasedání 
mníšeckého zastupitelstva. Přítomno bylo 13 zastupitelů, dva se omluvili.

Z RADNICE
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Zastupitelé rozdělili spolkům na činnost v roce 2025 rekordní částku

C e n y  v o d n é h o  a  s t o č n é h o  p r o  r o k  202 5

Na svém posledním loňském zasedání rozdělili mníšečtí zastupitelé finanční příspěvky mezi 39 žadatelů.

Jedním z bodů jednání prosincového Zastupitelstva města Mníšek pod Brdy bylo schválení cenového 
návrhu vodného a stočného na rok 2025, předloženého společností 1. SčV, a. s.

Celkem bylo pro tyto účely alokováno 3 039 000 Kč, které byly určeny 
na podporu sportovních i volnočasových nesportovních aktivit míst-
ních spolků a občanů v roce 2025. 
Pro sport byla určena částka 1 500 000 Kč, volnočas dostal 1 009 000 Kč, 
na investice bylo vyčleněno 530 000 Kč, z toho na sport šlo 81 % této sumy.
„Letos o  příspěvky na činnost požádalo o  tři spolky více, než tomu bylo 
v minulém roce. Díky rozhodnutí zastupitelů jsme ale mezi ně mohli rozdě-
lit částku o zhruba 300 tisíc vyšší než loni! Z tohoto důvodu se nám podaři-
lo uspokojit z větší části finanční požadavky téměř všech žadatelů,“ uvedla 
k  navýšení financí pro spolky místostarostka Daniela Páterová a  do-
dala: „Při hodnocení jednotlivých žádostí jsme postupovali podle přesně 
stanovených kritérií, která zohledňovala nejen počet členů žadatele do 
18 let, bydlících v Mníšku pod Brdy či stanovenou cílovou skupinu, ale také 
potřebnost projektů, které žadatelé v podané žádosti představili.“ 
V zájmu transparentnosti byla do rozdělování finančních příspěvků za-
pojena Komise pro vzdělávání, sport a  volný čas jako poradní orgán 
Rady města Mníšek pod Brdy, která dodané žádosti posoudila a  na-
vrhla rozdělení peněz mezi jednotlivé žadatele. Na základě jejího do-
poručení odsouhlasila téměř beze změn navržené částky rada města 
a finálně je schválilo zastupitelstvo.
Žadatelé si letos řekli o částku v celkové výši 7 359 285 Kč, což je více než 
dvojnásobek toho, kolik žádaly spolky v  uplynulém roce. Alokovaná 
suma, která mezi žadatele mohla být rozdělena, je 3 039 000 Kč,   
což je nejvyšší částka, kterou dosud mníšecká radnice vyčlenila 
na podporu činnosti spolků!

SPORT NEINVESTIČNÍ

Fotbalový klub Mníšek pod Brdy z.s. 300 000 Kč
B.D.S. Academy z.s. 45 000 Kč
Tenisový klub Mníšek, z.s. 60 000 Kč
BIKE puzzle team z.s. 100 000 Kč
OK Dobříš, z.s. 55 000 Kč
Škola TAEKWONDON-DO I.T.F. GE-BAEK HOSIN SOOL, z.s. 40 000 Kč
SK Mníšecko z.s. 160 000 Kč
SK KAMIWAZA KARATE z.s. 21 000 Kč
SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Mníšek pod Brdy 52 500 Kč
SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Stříbrná Lhota 50 000 Kč
SK Mníšecký Expres, z.s. 40 000 Kč
Badminton Mníšek pod Brdy, z.s. 136 500 Kč
TJ Sokol Mníšek pod Brdy, z.s. 100 000 Kč

BIOS fit z.s. 280 000 Kč
Element pohybu z. s. 60 000 Kč

SPORT INVESTIČNÍ

Fotbalový klub Mníšek pod Brdy z.s. 100 000 Kč
BIOS fit z.s. 50 000 Kč
Tenisový klub Mníšek, z. s. 50 000 Kč
BIKE puzzle team z. s. 80 000 Kč
TJ Sokol Mníšek pod Brdy, z.s. 150 000 Kč

VOLNOČAS NEINVESTIČNÍ

Český svaz včelařů z.s.  
Základní organizace Mníšek pod Brdy 11108 20 000 Kč

Jolana Maříková 15 000 Kč
Klub při ZUŠ v Řevnicích, z. s. 20 000 Kč
Jezdecký klub Mníšek pod Brdy, z. s. 90 000 Kč
JaS (JINAK A SPOLU) z. s. 30 000 Kč
Český rybářský svaz, z. s.,  
místní organizace Mníšek pod Brdy 50 000 Kč

SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Mníšek pod Brdy 90 000 Kč
Mníšecká hvězdárna 25 000 Kč
OÁZA Mníšek pod Brdy, z.s. 41 000 Kč
Římskokatolická farnost Mníšek pod Brdy 38 000 Kč
BIOS fit z.s. 120 000 Kč
Rodinné centrum Essentia, z.s. 170 000 Kč
SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Stříbrná Lhota 30 000 Kč
Český svaz chovatelů,  
základní organizace Mníšek pod Brdy 35 000 Kč

ROREJS, z.s. 100 000 Kč
Jitka Čierna 30 000 Kč
Český svaz chovatelů, z. s.  
Základní organizace Rymaně, Mníšek pod Brdy 15 000 Kč

Mladí ochránci přírody org. Č. 201, kroužek Čejka 80 000 Kč
Šachový klub Mníšek pod Brdy 10 000 Kč

VOLNOČAS INVESTIČNÍ

Junák – český skaut, středisko Skalka Mníšek pod Brdy 100 000 Kč

Libor Kálmán

U vodného došlo, oproti minulému roku, k navýšení ceny o necelé pro-
cento, stočné zdraží o 3 %.
Nová cena byla stanovena expertním smluvním partnerem provozova-
tele vodovodů a kanalizací v našem městě a vychází z plánovaných ná-
kladů na dodávku a čištění vody a její předpokládané spotřeby v roce 
2025.

Cena vodného a stočného na rok 2025

vodné – cena za m³ stočné – cena za m³

bez DPH s 12% DPH bez DPH s 12% DPH

75,98 Kč/m³ 85,10 Kč/m³ 58,02 Kč/m³ 64,98 Kč/m³

Vodné – úhrada spotřebitele za odběr vody z veřejné vodovodní sítě.
Stočné – poplatek za odvedení odpadních vod veřejnou kanalizací, tj. 
za odvedení (odkanalizování) odpadní vody a její následné čištění.

Libor Kálmán Ilustrační foto
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EPS a NZS v domově pro seniory 
Na přelomu roku dokončila společnost ČIP plus 
s. r. o. instalaci elektrické požární signalizace 
(EPS) a nouzového zvukového systému (NZS) 
v  Domově pro seniory Pod Skalkou. Zařízení 
EPS slouží k  včasné signalizaci požáru s  ur-
čením místa jeho vzniku. Automaticky nebo 
prostřednictvím lidského zákroku urychluje 
předání této informace osobám určeným k za-
jištění protipožárního zásahu. 
Nouzový zvukový systém slouží k vyhlašování 
evakuace v případě požáru. Systém je rozdě-
len do několika zón z  důvodu velmi přesné 
lokalizace přijmu vysílání, kdy jsou směřovány 
hlášeni samostatně do jednotlivých prostor.
Cena za instalaci EPS a NZS byla zhruba 4,5 mi-
lionu Kč bez DPH, přičemž 2,5 milionu Kč ob-
drží město formou dotace z programu Minis-
terstva práce a sociálních věcí.

Výstavba tří zpevněných  
kontejnerových hnízd
Byla postavena tří zpevněná kontejnerová 
hnízda:
•  Na konci ulice V Edenu (za multifunkčním 

hřištěm) vzniklo zpevněné stání pro 10 kon-
tejnerů.

•  V  ulici Komenského (naproti městské 
knihovně) vzniklo zpevněné stání pro 8 kon-
tejnerů

•  V  ulici V  Lipkách (naproti ulici V  Remízku) 
vzniklo zpevněné stání pro 10 kontejnerů

Zpevněná stání sběrná místa zkulturní a snad 
i přispějí k jejich údržbě, a to jak ze strany ob-
čanů, tak i odpadářské společnosti BOS.

Výměna celých sloupů, nebo svítidel v lam-
pách veřejného osvětlení
Došlo k výměně svítidel, nebo celých stožárů 
v několika úsecích města. Realizovala společ-
nost ELTODO a. s. po dohodě s vedením města 
v rámci loňských reinvestic.

•  V oblasti ulice 5. května se v předloňském 
roce vyměnily sloupy a  během prosince 
2024 se vyměnila svítidla a  s  nimi všechna 

svítidla, která jsou uvnitř Starého sídliště 
(blok mezi ulicemi 5. a  9. května směrem 
k ulici Řevnická). Stávající výbojky se vymě-
nily za LEDky (12 ks), které mají automatické 
nastavení regulace v  průběhu noci: 100 % 
do 22:00, 75 % do půlnoci, do 04:00 jsou na 
50 % a pak se to zvyšuje až do vypnutí.

•  Záchytné parkoviště naproti supermar-
ketu BILLA – po výměně tu je efektivnější 
trojitý stožár, který osvětluje celé záchytné 
parkoviště.

•  Lhotecká ulice od Esmarinu až po Skalec-
kou dostala kompletně nová svítidla (stejná 
jako v ulici 5. května).

•  V  úseku mezi kruhovým objezdem až 
k  Čisovické bylo vyměněno šest stožárů 
a svítidel.

•  V ulici Vejhrádek došlo k výměně zrezlého 
stožáru. 

•  Pražská ulice v  úseku od ulice Komenské-
ho až ke kruhovému objezdu dostala LEDky 
(celkem 12 svítidel).

Instalace nových laviček a  odpadkových 
košů
Do veřejného prostoru byly umístěny čtyři 
nové parkové lavičky a  pět nových odpad-
kových košů. Stalo se tak na přání obyvatel 
města (zejména těch dříve narozených), kteří 
lavičky rádi uvítají zejména na frekventova-
ných trasách mezi supermarketem a jejich do-
movem. Lavičky jim poslouží k odpočinku při 
cestě z nákupu a poskytnou chvíli odpočinku.

Nové lavičky najdete na těchto místech:
•  U křižovatky ulic K Rybníčku a Pod Skalkou (1 ks)
•  Na Skaleckém náměstí vedle ulice 5. května 

(2 ks)
•  V horní části Malého náměstí (1 ks)

Ke každé lavičce byly umístěny nové odpad-
kové koše (na Malém náměstí jeden samostat-
ně). Doufejme, že lavičky i koše budou dobře 
sloužit svému účelu a  nestanou se terčem 
vandalismu.
Další lavičky budou rozmístěny během letoš-
ního jara.

Nový bankomat umožňující  
i vklady hotovosti
Iniciativa mníšecké radnice dopadla úspěšně: 
v Dobříšské ulici nainstalovala Česká spořitel-
na recyklační bankomat.
Recyklační bankomat umožňuje výběry 
i vklady. Je to technologicky dokonalejší vkla-
dový bankomat, který umožní, že peníze, jež 
do něj klienti vloží, si mohou zase jiní vybrat. 
Je navíc schopen identifikovat padělky, aby se 
nedostaly zpátky do oběhu.

O termínech zahájení všech investičních akcí 
včas informujeme prostřednictvím komuni-
kačních kanálů města.

Libor Kálmán (text i foto)

D o k o n č e n é  i n v e s t i č n í  a  d a l š í  p r o j e k t y

Nabídka  konzult ace  s  měs t sk ý m  arc hitek tem

Přinášíme přehled investičních projektů, které byly dokončeny v průběhu posledního měsíce roku 2024

V pondělí 3. března bude na mníšeckém městském úřadě (v zasedací místnosti v 1. patře) přítomen městský architekt Ing. arch. Josef Tlustý.
Zájemci budou mít možnost konzultovat s ním stavební záměry. Přítomen bude od 9 do 16 hodin.

Je nezbytné, aby si zájemci o konzultaci udělali rezervaci předem na tel.: 602 732 843.
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Petr Digrin
STAROSTOVÉ  
A NEZÁVISLÍ

ČSAD Benešov obsluhuje 
valnou část našeho regionu 
už druhým měsícem a osob-
ně musím říci, že rozjezd byl 
opravdu vlažný. Nikdo neče-
kal, že služba bude dosaho-

vat kvality a spolehlivosti společnosti MARTIN UHER 
s. r. o. Přesto jsme museli intervenovat dopravce, kraj 
a Ropid mnohem častěji, než jsme si původně mysleli. 
Část nedostatků se průběžně, hlavně pak po svátcích, 
odstranila a doprava se zlepšila. Některé jsou však ne-
dořešené dodnes a pracujeme na tom, aby je doprav-
ce odstranil, případně Ropid změnil jízdní řády tak, 
aby se vrátily do stavu před prosincem 2024. Typicky 
jde hlavně o různá posunutí odjezdů, kdy se narušily 
návaznosti. Nebo výměny autobusů velký za malý. 
Nebo i vynechání některých spojů. 
Tím největším bonusem, který naše město z důvodů 
podepsání nového krajského desetiletého kontraktu 
na autobusovou dopravu získalo, jsou opravdu zcela 
nové a moderní autobusy, prakticky na všech linkách. 
A  naopak tou největší ztrátou je zaučený a  zkušený 
kádr řidičů, kterými disponovala společnost pana 
Uhra. Z posledních dvou měsíců je vidět zcela zřetel-
ně, jak moc velký rozdíl to je. Především díky novým 
řidičům ČSAD Benešov vznikaly a bohužel ještě vzni-
kají opravdu kuriózní situace, byť už ve výrazně menší 
míře než začátkem prosince. Nelze nevzpomenout, 
že někteří z řidičů neměli ani tušení, kudy jednotlivé 
linky vedou, kde jsou zastávky, a na kterých se přestu-
puje. Mnozí měli problém s tarifem, pracovní dobou, 
časem zahájení jízdy. Jiní viděli Lítačku zřejmě poprvé 
v životě. Za snad největší obecný problém pak pova-
žuji opravdu tragické nedodržování jízdního řádu na 
ranních linkách 319 a  317. Desetiminutová zpoždění 
byla běžná a  patnáct minut nebyla výjimka. Proto 
také nemnozí řidiči skončili a šli jezdit s něčím jiným 
než s autobusem. Řídit autobus není prostě pro kaž-
dého a tato práce vyžaduje mnohem více umu, než 
se na první pohled zdá. Zlomit kloubový autobus při 
otáčení dokáže kdekdo. Jezdit podle jízdního řádu 
ne. Proto jsem rád, že se situace mírně zlepšuje, ranní 
spoje začaly jezdit na čas a postupně se napraví i další 
chyby, které jsem v předchozích řádcích zmínil. 

Daniela Páterová
Mníšek – město pro rodinu

Před zahájením provozu 
nového autobusového do-
pravce jsme s  jeho zástupci 
měli několik setkání. Cílem 
těchto setkání bylo nastavit 
fungování autobusové do-
pravy od začátku tak, aby 

především cestující nepocítili žádný diskomfort. Sna-
žili jsme se upozornit na místní zvyklosti, vysvětlovali 
jsme důležitost návaznosti spojů, apelovali jsme na 
zavedení intenzivní aktivní komunikace se starosty 
obcí regionu a  požadovali jsme důkladné zaškolení 
řidičů a jejich seznámení s trasami autobusů. Zástupci 
dopravce byli vždy milí, vstřícní a ochotní a byli jsme 
ujištěni, že hladký přechod služeb je i v jejich zájmu. 
První dny nebyly z mého pohledu úplně optimální – 
autobusy nabíraly zpoždění, řidiči neznali tarify, ne-
uměli zacházet s  různými způsoby úhrady jízdného, 
některé trasy nebyly dodrženy. Jednalo se však o ně-
kolik málo dnů, dopravce po celou dobu intenzivně 
spolupracoval, okamžitě reagoval a sjednal nápravu. 
Žádný učený z  nebe nespadl, oceňuji, že dopravce 
se ze svých chyb poučil a  služby mají vzestupnou 
tendenci. Po měsíci fungování můžu říct, že řidiči 
jsou převážně milí a  komunikativní, autobusy jezdí 
s minimálním zpožděním, jsou čisté a vytopené, tra-
sy jsou dodržovány a  zástupci dopravce se zástupci 
obcí nadále spolupracují. Za největší přínos považuji 
zavedení linky 319, která jede do Prahy přímo a  jen 
25 minut, což cestující především v ranních hodinách 
maximálně oceňují. Na čem se snažíme ještě pracovat, 
je úprava jízdních řádů. 
Novému dopravci přeji především dostatek řidičů, 
žádné nehody a jen samé milé cestující.

Hana Kotoučová
Sdružení nestraníků

Do Prahy jezdím autobu-
sem pouze v  některé dny 
v  týdnu, prakticky denně 
však jezdí můj manžel. 
Z  počátku vypadala situ-
ace dost dramaticky, ale 
neměla jsem a  zatím ani 

nemám osobní zkušenost s  nějakými zádrhely. To 
ovšem neznamená, že o nich nevím. Pevně doufám, 
že to, co se dělo na začátku fungování nového do-
pravce, byly jen porodní bolesti a nadále se poru-
chy, neznalost tras či neprofesionální chování řidičů 
nebudou opakovat. Jinak se ta jedna koruna na ki-
lometr v ceně za dodávanou službu, která rozhodla 
o novém dopravci, opravdu nevyplatí.

Michal Kroutil
Společně pro Mníšek  
– koalice Zelených,  
Pirátů a nezávislých

Autobusy nového autobuso-
vého dopravce vyjely 1. 12. 
2024 podle nových jízdních 
řádů na základě výsledků 
výběrových řízení realizova-

ných Středočeským krajem a hl. m. Prahou. Obce do 
výsledků výběrového řízení nemohly nijak zasahovat. 
Nové smlouvy uzavřené na 10 let by měly přinést ze-
jména zvýšení kvality v oblasti vozového parku či přís-
nější standardy kvality celé služby. S ukončením služeb 
oblíbeného dopravce Martin Uher a  nájezdem nové 
firmy na mníšecké linky se řada lidí již dopředu obá-
vala, že nastane zhoršení dostupnosti na cestách do 
práce i za zábavou či do školy. S počátečními problémy 
v prvních dnech provozu asi musel počítat každý, ale 
nic velkého jsem skutečně nezaznamenal. Naopak mě 
potěšily nové autobusy a také fakt, že v zimě pokaž-
dé přijíždí autobus s puštěným topením a ani jednou 
jsem nečekal na zastávce na náměstí zbytečně. Přeji si, 
aby nový dopravce i nadále poskytoval služby v takové 
kvalitě, na jakou jsme byli doposud zvyklí.

Marek Inderka
Mníšek  
– město pro rodinu

Vzhledem k tomu, že auto-
busy využívám jen občas, 
nebudu hodnotit změnu 
dopravce, ale chtěl bych 
touto cestou poděkovat 
klukům a holkám z Čejky. 

Jsou to bezva mladí lidé, kteří vždy ochotně přiloží 
ruku k dílu na akcích pořádaných městem, ale třeba 

Zveme vás na pravidelná
 

SETKÁNÍ 
SE STAROSTOU A RADNÍMI
Ve čtvrtek 20. února 
v Restauraci Sokolovna od 17:00 do 19:00.
Můžete za námi přijít s podněty, připomínkami i stížnostmi.  
Rádi vás uvidíme a pohovoříme o tom, co vás trápí.

Setkání se konají zpravidla každý měsíc na různých místech ve městě.

NÁZORY ZASTUPITELŮ
V zimním dvojčísle Zpravodaje přinášíme Názory zastupitelů, kterým redakce doporučila následující otázku:
OD 1. PROSINCE 2024 ZAJIŠŤUJE AUTOBUSOVÉ SPOJENÍ NA MNÍŠECKU NOVÝ DOPRAVCE – ČSAD BENEŠOV.

JAK BYSTE FUNGOVÁNÍ NOVÉHO AUTOBUSOVÉHO DOPRAVCE ZHODNOTILI?
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Ve Zpravodaji si poslední dobou můžeme přečíst různá poděkování 
a chválu, která by dle mého názoru klidně mohla být pominuta. Bohu-
žel, vedení města zapomíná na lidi, kteří si pozornost a chválu skutečně 
zasluhují. 
Na prvním místě je to především bývalá starostka Magdaléna Davis, 
která připravila město na nové odpadové hospodářství. Již od letoš-
ního roku musí například města a  obce recyklovat minimálně 55 % 
veškerého komunálního odpadu a tento podíl se bude v dalších letech 
ze zákona zvyšovat. V covidové době se jí povedl skutečně husarský 
kousek. Přesvědčila starosty okolních obcí, aby spolu s Mníškem založili 
a následně vstoupili do dobrovolného svazku obcí za účelem založení 
Brdské odpadářské společnosti (BOS). Navzdory vcelku monopolnímu 
postavení velkých svozových společností v  České republice nakonec 
BOS skutečně v roce 2021 vznikla a Magdaléna Davis v roli předsedky-
ně svazku a zároveň v pozici jednoho ze dvou jednatelů BOS celý tento 

proces více než rok řídila. Po volbách v  roce 2022 a  nástupu nového 
vedení na mníšeckou radnici byla z funkce předsedkyně odvolána, ale 
jednatelkou společnosti BOS zůstala až do listopadu 2024, kdy sama 
odstoupila. Do té doby nikdo z  ostatních starostů neměl zájem tuto 
náročnou a bezplatnou práci vykonávat. Hlavním důvodem jejího od-
stoupení byly změny, které byly v BOS provedeny bez jejího vědomí, 
což je v rozporu se stanovami svazku. Týkaly se mimo jiné i ukončení 
smlouvy s dosavadním ředitelem BOS Janem Markem, který zde byl od 
začátku celého procesu, pomáhal BOS postavit na nohy a měl a stále 
má velké zkušenosti s odpadovým hospodářstvím. 
Ráda bych proto poděkovala Magdaléně Davis a Janu Markovi za jejich 
nasazení a práci. Kdo někdy zakládal a vedl firmu jistě ví, co vše toto 
obnáší a kolik bezesných nocí to stojí.

Dana Dalešická, zastupitelka

Na posledním jednání zastupitelstva města v  prosinci 2024 nikdo ze 
zastupitelů Společně pro Mníšek nezvedl ruku pro návrh rozpočtu 
města na rok 2025. Proč? Rozpočet města považujeme za poslední stu-
peň plánovacího procesu, který určuje, jak město v daném roce utratí 
peníze daňových poplatníků. Na začátku tohoto procesu je Strategický 
plán rozvoje města Mníšek pod Brdy na období 2019-2028, který roz-
pracovalo staronové vedení města v roce 2018 a dokončili jsme ho za 
našeho vedení v roce 2019, dá se tedy předpokládat, že je na něm sho-
da napříč politickým spektrem. Plán má čtyři prioritní osy (1. Školství, 
kultura, sport a  cestovní ruch, 2. Bydlení, sociální a  zdravotní služby 
a bezpečnost, 3. Životní prostředí a 4. Doprava a infrastruktura), 22 stra-
tegických cílů a řadu konkrétních opatření. Ty jsou podle instrukcí ve 
strategickém plánu každý rok rozpracovány v akčním plánu, kde každý 
řádek odkazuje na osu, cíl a opatření, které naplňuje. Podle dostupných 

financí, které má město k dispozici z rozpočtového určení daní a dal-
ších příjmů, pak každý rok vzniká rozpočet, do kterého jsou zařazeny ty 
řádky z akčního plánu, které mají ten rok prioritu. Z návrhu předložené-
ho rozpočtu na jednání zastupitelstva však bylo zjevné, že nic z tohoto 
procesu neproběhlo, a  pokud proběhlo, pak to zastupitelům zůstalo 
zcela utajeno. Vedení města navíc nesvolalo k rozpočtu pracovní jed-
nání zastupitelů, jak bývalo v minulosti zvykem, takže jsme ani neměli 
příležitost o tom s ostatními zastupiteli diskutovat. Domníváme se, že 
peníze by se měly utrácet v  souladu s  dlouhodobou strategií města, 
v návrhu rozpočtu 2025 však takové propojení zcela chybělo. Nezbylo 
nám tedy nic jiného než se při schvalování rozpočtu zdržet. Pevně věří-
me, že příprava rozpočtu na rok 2026 již proběhne jinak a lépe.

Magdalena Davis, zastupitelka

Rozpočet města se samozřejmě připravuje na základě Strategického 
a  na něho navazujícího Akčního plánu města. Ten se ke schvalování 
ale nikdy nepřikládal. Nedělala jste to ani Vy a nikomu to nevadilo. Při 
schvalování rozpočtu na zasedání zastupitelstva jsme se dohodli, že 
aktualizaci přiložíme příště a s tím také všichni souhlasili. 

Nějaký důvod pro to, že jste se při schvalování zdrželi, jistě existuje, 
ale absence aktualizace akčního plánu města tím důvodem nejspíš 
nebude.

Petr Digrin

Proč opozice nehlasovala pro rozpočet města na rok 2025

Vyjádření starosty k příspěvku o hlasování o rozpočtu

Poděkování

i školou. Bez nároku na finanční ohodnocení pomá-
hali nejen na posledních dvou Knoflíkových trzích, 
ale také na Vzpomínkové akci na židovské spoluob-
čany v loňském roce, na akci k výročí Listopadu 89 
a na Předčasném silvestru. Je na ně vždy spolehnu-
tí, vždy splní to, co slíbí. Je to opravdu dobrá parta 
a věřím, že se s nimi budeme při organizaci akcí ve 
městě setkávat i nadále.
Díky „čejčata”, že vás máme!

Michal Trkan
SPOLU

Stejně jako většina obyva-
tel Mníšku pod Brdy, kteří 
pravidelně dojíždějí do 
Prahy za prací, jsem zne-
jistěl, když jsem se zhruba 
v  prosinci 2022 dozvěděl, 
že Středočeský kraj (resp. 

ROPID) plánuje změnu autobusového dopravce, 
která následně nastala od 1. prosince 2024, kdy 
namísto dosavadního oblíbeného provozovate-
le Martin Uher, a.s. nastoupila společnost ČSAD 
Benešov, a.s. Vrátíme-li se o  několik let zpátky, 
Středočeský kraj a Hl. m. Praha připravovaly sou-

těže autobusových dopravců v letech 2021 a 2022. 
V listopadu 2022, kdy jsem byl zvolen členem rady 
města, však byl nový dopravce ČSAD Benešov, a.s. 
na základě soutěže již vybrán. V  lednu 2023 jsem 
byl spolu se starostou Petrem Digrinem a zástupci 
dalších obcí na schůzce s radním odpovědným za 
oblast veřejné dopravy panem Boreckým (Stře-
dočeský kraj), kde bylo ze strany kraje výslovně 
garantováno, že změna dopravce nepřinese pro 
Mníšek žádné negativní dopady, spoje budou 
jezdit včas, dopravce bude užívat pouze nové 
autobusy, vše bude fungovat, jak má a  jak jsou 
občané zvyklí. Velmi mě těší, že se ještě předtím, 
než nový dopravce začal jezdit, podařilo s krajem 
dojednat posílení některých spojů, zejména zří-
zení nového přímého spoje č. 319, dále nočního 
spoje a  posílení přímého autobusového spoje-
ní s  Příbramí. V  souvislosti se změnou dopravce 
od 1. 12. 2024 došlo však i k několika negativním 
změnám spojů, např. ranních (školních) autobusů, 
není dostatečná kapacita autobusů č. 319 a  pod-
le nových jízdních řádů některé spoje nenavazují 
nebo byly zrušeny. Zpočátku se projevila také ne-
znalost tras a zastávek ze strany řidičů, docházelo 
k dílčím zpožděním. Veškeré tyto skutečnosti jsme 
již před Vánoci namítali prostřednictvím starosty 

města provozovateli, tj. společnosti ROPID. Jelikož 
dojíždím do Prahy za prací autobusem každý den, 
mohu nyní z vlastní zkušenosti objektivně říct, že 
autobusy jezdí v současnosti více méně na čas. Po-
kud ale zjistíte nějaká zásadní zpoždění nebo jiné 
dílčí problémy fungování nového dopravce, je tře-
ba to ideálně hlásit přímo na ROPID (Středočeský 
kraj), případně adresovat městu, v této souvislosti 
je nutno zdůraznit, že případné facebookové ko-
mentáře na stránkách města nemají pro dopravce 
žádný význam a  rozhodně tam na ně dopravce 
reagovat nebude. Případné návrhy na zlepšení 
můžete zasílat také na moji e-mailovou adresu: 
michal.trkan@mnisek.cz. V  souvislosti s  novým 
dopravcem bude město tlačit na dodržování slí-
bených standardů dopravy, a  to jak na dopravce, 
tak na i provozovatele, tj. ROPID, resp. Středočeský 
kraj, tak jak bylo z  jeho strany v  minulosti dekla-
rováno.

Ostatní zastupitelé svůj příspěvek neposlali.
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Termín pro zaplacení poplatku 
Poplatek je splatný nejpozději do 31. března 2025.

Ceník pro směsný komunální odpad:

Objem nádoby Četnost svozu Poplatek

60 L pytle* jednou za dva týdny 710 Kč

80 L jednou za týden 1 880 Kč

80 L jednou za dva týdny 940 Kč

120 L jednou za týden 2 810 Kč

120 L jednou za dva týdny 1 410 Kč

240 L jednou za týden 5 620 Kč

1 100 L jednou za týden 25 740 Kč

* Tato varianta je poskytována pouze stavbám pro rodinnou rekreaci, 
které se nachází na území města Mníšek pod Brdy. Pytle pro chataře je 
možné vyzvedávat ve Sběrném dvoře (po úhradě poplatku).

Uhradit poplatek za svoz komunálního odpadu můžete třemi způsoby: 
přes platební portál, bankovním převodem a osobně. 

Platba přes Portál občana 
Přes platební portál mohou zaplatit všichni majitelé popelnic přes své 
rodné číslo. 
Elektronická platba ušetří váš čas a umožní komunikaci s úřadem z po-
hodlí domova. Nemusíte se nikam registrovat, formulář pro zaplace-
ní najdete na mníšeckém webu: bit.ly/PortalOdpadyMnisek. Tento 
způsob úhrady je nejjednodušší – stačí vám k  tomu pouze uvedení 
rodného čísla plátce poplatku.
Ve formuláři vyplníte pouze rodné číslo a e-mail a dáte Zobrazit údaje 
pro platbu. Poté se objeví informace o tom, jakou nádobu používáte 
i s aktuální výší poplatku dle Ceníku pro letošní rok. Tlačítkem Zaplatit 
se otevře platební brána, která vás vyzve k zadání čísla platební karty 
a třímístného CVC2/CVV2 kódu. Transakci zrealizujete tlačítkem Zapla-
tit. Na vámi uvedený e-mail dojde potvrzení o transakci.

Bankovní převod 
Další možností je bankovní převod na číslo účtu: 35-0388055349/0800 
s uvedením vašeho variabilního symbolu (desetimístné číslo začínající 
na tři sedmičky – 77700XXXXX, které je stále stejné, nemění se). Nalez-

nete ho podle platby provedené v  loňském roce (výpis z  účtu, nebo 
doklad o zaplacení na pokladně).

Osobně na pokladně 
Platbu v hotovosti, nebo kartou provedete osobně v Pokladně měst-
ského úřadu (1. patro, naproti schodišti). Pokladna je otevřena v násle-
dujících úředních hodinách:
• Pondělí a středa: 7:30 – 11:30 a 12:30 – 17:30 
• Úterý: 7:30 – 11:30

Změna velikosti nádoby 
V případě, že budete chtít změnit velikost nádoby, musíte si zakou-
pit nádobu novou. To platí i tehdy, pokud jste vlastní popelnici dosud 
neměli a chcete si pořídit novou nádobu. Z těchto důvodů kontaktujte 
paní Kateřinu Podrazilovou na e-mailu: katerina.podrazilova@mnisek.
cz, nebo osobně (městský úřad, 1. patro, naproti schodišti) ve stanove-
né úřední době: 
• Pondělí a středa: 7:30 – 11:30 a 12:30 – 17:30 

Novou nádobu si po uhrazení poplatku vyzvednete a zaplatíte ve Sběr-
ném dvoře.

Ceník nových nádob:

Objem nádoby Cena nové nádoby

80 L 800 Kč

120 L 800 Kč

240 L 1 100 Kč

1 100 L 9 075 Kč

Původní popelnici si může uživatel ponechat, pokud je jeho a zakoupil si ji.
Pokud ji ale dostal od města přidělenou, tak by ji měl vrátit na Sběrný dvůr.

Známky na popelnice už nepotřebujete – nahrazují je čipy
Z důvodu zjednodušení systému byly již loni zrušeny známky na po-
pelnice. Od loňského roku jsou nahrazovány čipy, které na vaše 
nádoby instalují zaměstnanci městského úřadu. Tato změna má přede-
vším ušetřit váš čas, protože už nemusíte chodit na úřad pro známku.

Libor Kálmán

Informace k poplatkům za komunální odpad v roce 2025
Poplatky za svoz směsného komunálního odpadu zůstávají ve stejné výši, jako tomu bylo v minulém roce.

Informace o místním poplatku ze psů a jeho výši obsahuje „Obecně zá-
vazná vyhláška, o místním poplatku ze psů“ z roku 2024, kterou najdete 
na: www.mnisek.cz/mesto/vyhlasky/.

Sazby místního poplatku ze psů na kalendářní rok 2024

za jednoho psa 750 Kč

za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 250 Kč

za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let 100 Kč

za druhého a každého dalšího psa,  
jehož držitelem je osoba starší 65 let 50 Kč

Poplatek je splatný nejpozději do 30. dubna 2025.

Platba přes Portál občana 
Nejjednodušší způsob, jak poplatek ze psů uhradíte, je online úhrada 
přes platební portál na Portálu občana na: bit.ly/psi2024. Při této plat-

bě se nemusíte do Portálu občana registrovat ani přihlašovat. K dispozi-
ci máte jednoduchý formulář. 

Platba bankovním převodem 
Bankovním převodem uhradíte poplatek na číslo účtu: 19-
0388055349/0800. 
Variabilní symbol uveďte stejný jako v předchozích letech (je uveden 
na pokladním dokladu).

Platba osobně na pokladně úřadu
Pro platbu v hotovosti, nebo kartou využijte Pokladnu městské úřadu 
(1. patro naproti schodišti), která je otevřena v následujících úředních 
hodinách:
• Pondělí a středa: 7:30 – 11:30 a 12:30 – 17:30 
• Úterý: 7:30 – 11:30
Pro urychlení a ušetření vašeho i našeho času upřednostňujeme online 
úhradu přes platební portál.

Libor Kálmán

Poplatk y za psy můžete hradit pohodlně online
Rovněž poplatky za psy zůstávají ve stejné výši, jako tomu v loňském roce.
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Možnost rybolovu na Zámeckém rybníku a  rybníku ve Stříbrné 
Lhotě bude pro občany Mníšku pod Brdy a okolí zachována i v letoš-
ním roce.
Povolení k lovu je vydáváno na městském úřadě v úředních hodinách 
v  kanceláři v  přízemí č. 114 u  Ing. Jiřiny Romové (tel.: 604 438 892),  
která vydává i rybářské lístky.
Lov je umožněn pouze s rybářským lístkem, ale není podmíněn člen-
stvím v Českém rybářském svazu.

Každý, kdo si koupí místní povolenku, musí dodržovat Místní rybářský 
řád, který dostane spolu s „Povolenkou“ a „Evidencí docházky a úlov-
ků“. Evidenci docházky a úlovků pak odevzdá do 15 dnů po skončení 
její platnosti zpět na úřad. Pokud povolenku v uvedeném termínu loví-
cí neodevzdá, nebude mu umožněno zakoupit povolenku na následu-
jící rok. Toto je důležité zejména pro přehled, kolik ryb a jaký druh byl 
vyloven, tudíž které je potřeba opět dokoupit.

Děti a mládež do 15 let mohou lovit pouze v doprovodu osoby starší 
18 let na jednu udici a nesmí lovit dravé ryby žádnou technikou lovu.

Ceny pro rok 2025:

Povolenka „Chyť a pusť“:

Zvýhodněné (rybářský kroužek)  
a děti (6 až 11 let) pro oba rybníky 100 Kč

Mládež (12 až 17 let) a ZTP pro oba rybníky 300 Kč

Dospělý – pro rybník Stříbrná Lhota 600 Kč

Povolenka s možným odběrem ryb – pro Zámecký rybník:

Dospělý 1 600 Kč

Pro rybáře jsou vyčištěna krásná a klidná místa na pravém břehu ryb-
níka, tzn. od zámku pod ulicí Tovární směrem k Prostřednímu rybníku. 
Každé místo je označeno žlutou značkou na nejbližším stromě rostou-
cím v rámci břehového porostu. Tato místa jsou pravidelně kontrolová-
na a upravována. Na jiných místech je lov zakázán! 

Parkování je možné na městském pozemku před zámkem, parkování 
na zeleni je zakázáno!

Libor Kálmán

Prodej povolenek na Zámecký rybník pro rok 2025 byl zahájen

Pro tuto lokalitu nechalo město zpracovat podrobný desetiletý plán 
péče, který konzultovalo s  komisí pro životní prostředí a  také s  ORP 
Černošice, odborem ŽP. Plán péče navrhuje opatření na zachování 
nebo zlepšení stavu předmětu ochrany, uchování stávajících cenných 
biotopů a vytváření podmínek pro uchování zvláště chráněných druhů 
organismů vyskytujících se na lokalitě (modrásek, ohniváček, otakárek, 
kosatec, žluťucha).
Na Pivovárce proběhlo v souvislosti s její údržbou počátkem ledna 2025 
místní šetření za přítomnosti předsedy komise pro životní prostředí 
a odborníka z ORP Černošice. Vzhledem k tomu, že Pivovárka je součás-
tí města, chceme ji zachovat lidem dostatečně přístupnou, ale zároveň 
chceme na Pivovárce udržet a podpořit její přírodní hodnotu, posílit její 
druhovou pestrost (biodiverzitu). Proto nelze nechat louku, která tvoří 
většinu Pivovárky, nadále nadměrně zarůstat dřevinami. Nyní, v obdo-
bí vegetačního klidu, dojde k  redukci dřevin (keřů i  stromů), které se 
do louky rozšiřují a utlačují tak mnoho rostlinných i živočišných druhů, 
které by jinak na volné louce prosperovaly. V některých částech budou 
samozřejmě keře ponechány. A to zejména tam, kde rostou již dlouho 
a původní luční společenstvo by se zde již neobnovilo, anebo by taková 
obnova trvala příliš dlouho. Nekosená část louky směrem k Bille bude 
nyní posekána a  pokosená stařina bude odvezena, aby se louka více 
neobohacovala o živiny, které vyhovují spíše ruderálním druhům rost-
lin a znemožňují růst přirozené vegetaci. Vyřezaná dřevní hmota (keře 
a větve) budou na místě spáleny, aby technika nemusela po louce nad-

měrně jezdit a narušovat luční porost. Nezapomínáme ani na odvod-
ňovací strouhy, které potřebují pročistit. V současné době jsou již tak 
zarostlé, že plní svůj účel pouze částečně, což paradoxně neprospívá 
ani údržbě louky ani podpoře cenné biodiverzity.
O všech těchto krocích budete informování přímo na Pivovárce formou 
informačních vysvětlujících tabulí. Pivovárka tedy s nástupem jara pro-
koukne, aby nadále mohla být útočištěm pro rozmanité rostlinné i živo-
čišné druhy a zároveň dělala radost lidem.

Hana Kotoučová a Jiřina Romová

Pivovárka prochází pravidelnou výraznou údržbou
V centru našeho města se nachází významný krajinný prvek údolní niva Bojovského potoka –  louka Pivovárka.

D2D systém třídění odpadu se bude dále rozšiřovat
V minulém roce město spustilo ve vybraných lokalitách systém svozu odpadu door-to-door, čímž umožnilo občanům svoz tříděného 

odpadu přímo od dveří. Tím bylo možné i odstranit některá hnízda tříděného odpadu, která ležela na rušných komunikacích a stávala 
se vhodným místem pro vznik černých skládek. Vzhledem k tomu, že ohlasy občanů jsou kladné a společnost BOS s. r. o. efektivně plánuje 

systém svozu, budeme rozšiřovat systém D2D do Stříbrné Lhoty (podél Lhotecké ulice zhruba od křížku směrem k točně autobusů). 
Již nyní mohou lhotečtí zájemci o D2D zažádat na městském úřadu o nádoby dle svého uvážení (multikomodita, papír či bio)  

a podepsat smlouvu o výpůjčce. 
Více informací najdete na bit.ly/D2DStribrnaLhota. 

Hana Kotoučová, místostarostka
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Zpravodaj městečka pod Skalkou získal čtvrté místo 
v soutěži Radniční listy 2024

Čtvrtou příčku jsme obsadili v konkurenci dalších 11 radničních perio-
dik. V krajském kole jsme obsadili 10. místo z 32 hodnocených periodik.

RADNIČNÍ LISTY je soutěž, zaměřující se na kvalitu obecních a měst-
ských radničních periodik kterou každoročně pořádá nezávislý 
spolek Kvalikom, z. s. (od roku 2020). Jejím cílem je odměnit ty, 
kteří ke komunikaci v radničních listech přistupují poctivě, inovativ-
ně a moderně.
Kvalita byla hodnocena podle 10 kritérií jako je například grafické 
zpracování, úroveň textů, fotografií, přiměřenosti politické prezen-
tace, edukativnosti či dle rozsahu.

V hodnocení jsme získali 46 bodů z 50 možných.

Záznam bodového hodnocení:

Ze slovního hodnocení:

–  Zpravodaj si dlouhodobě udržuje nadprůměrnou kvalitu. Oceňuje-
me na něm osobité zpracování, kvalitní texty, praktické informace 
a originalitu.

–  Design obálky je spíše na průměrné úrovni. 

–  Výběr témat se neomezuje jen na úřední informace, ale je rozšiřován 
na široký okruh včetně různých zajímavostí.

–  Zpravodaj nepůsobí nepřiměřeně z hlediska politické propagace. Vo-
lení představitelé nejsou v nadměrné (větším, než je obvyklé) míře na 
fotografiích, ale ani v textech článků formou různých citací, vyjádření 
a podobně, stejně tak není ani nadstandardně (například přímo na 
titulní straně či obálce) přistupováno k úvodníku či podobným tra-
dičním formátům.

–  Zpravodaj publikuje praktické informace, které mohou být pro vel-
kou část obyvatel takřka nepostradatelné. Jsou to různé důležité ter-
míny, přehledy či avíza důležitých akcí a událostí.

–  Zpravodaj obsahuje i čistě zábavní prvky typu křížovka a podobně, 
což může být zejména pro starší čtenáře oživujícím prvkem.

–  Zpravodaj obsahuje i  edukativní texty, což velmi vítáme. Zatímco 
běžný obsah má svým způsobem krátkou „dobu trvanlivosti“ a před-
kládá aktuální informace, edukativní texty (o historii, zdraví, enviro-
mentální tematika, turistické informace) jsou trvalejšího charakteru 
a jsou velmi hodnotné.

–  Periodikum je sice vydávané úřadem, ale je zde vidět velmi dobrý 
přesah do všech sfér života ve městě, a  to včetně místních spolků, 

sportovních klubů, zájmových organizací, vzdělávacích institucí 
a podobně – ne každý úřad takto zapojuje všechny místní organiza-
ce, přitom na kvalitě poskytovaných informací se to velmi podepisuje 
a obyvatelé díky tomu vnímají periodikum mnohem lépe.

–  Rozsah periodika je nadprůměrný, přičemž při hodnocení tohoto kri-
téria zohledňujeme jak srovnání s ostatními, tak „odečtení“ inzerce, 
fotografií a zaměřujeme se vyloženě na autorské texty či informační 
přehledy.

–  Je velmi pozitivní, že periodikum publikuje přehled přijatých usne-
sení zastupitelstvem. Nebývá to všude pravidlem, přitom se jedná 
o důležité informace (z hlediska samosprávy možná dokonce ty nej-
důležitější informace). Přehled přijatých usnesení samozřejmě není 
snadné sázet tak, aby nevypadal jako „telefonní seznam“, ale v tomto 
případě to je zcela pochopitelné.

„Dovolte mi, abych jménem redakční rady poblahopřála nejen redakč-
nímu týmu, v  něm především redaktorovi Liboru Kálmánovi a  dále 
grafikovi Jiřímu Hladovcovi, ale i našim stálým přispívajícím autorům 
(z řad občanů, zaměstnanců MÚ i zastupitelů) k výbornému čtvrtému 
místu v okresním kole soutěže o nejlepší radniční zpravodaj. Z možných 
50 bodů získal Zpravodaj městečka pod Skalkou úctyhodných 46 bodů. 
Nejvíce se porotě na našem radničním periodiku líbily vysoká kvalita 
textů, velké množství praktických informací pro občany a jeho osobité 
zpracování. Nejvyšším počtem bodů ocenila také politickou přiměře-
nost, edukativní i zábavní obsah. Stejně jako loni se tak i letos mníšecký 
zpravodaj umístil na jednom z předních míst. Nelze však usnout na vav-
řínech, redakční rada si kromě chvály vzala k  srdci i  doporučení hod-
notící komise a  rozhodla se spolu s  vydavatelem zapracovat na větší 
originalitě grafiky a modernějším designu obálky. Doufáme, že to při-
spěje nejen k posunu v této soutěži, ale především k ještě kvalitnějšímu 
počtení všem občanům,“ uvedla předsedkyně redakční rady Andrea 
Midkiff. 

Libor Kálmán 

Zpravodaj městečka pod Skalkou získal 4. místo v okresním kole soutěže RADNIČNÍ LISTY 2024, v kategorii 
municipalit od 2 do 10 tisíc obyvatel.
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Praktičnost

Edukativní  
obsah

Zábavní 
obsah

Rozsah

Texty

Obálka 
/ titulní strana

Kvalita 
fotografií

Kreativita, 
originalita
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Daruj krev, zachráníš život
Tímto heslem se pravidelně řídí nejen dva naši 
strážníci. Koncem listopadu proběhlo společné 
darování krve na Transfúzním oddělení Fakultní 
nemocnice Královské Vinohrady. Této události se 
zúčastnili strážnici Městské policie Mníšek pod 
Brdy, Městská policie hl. města Prahy a  Obecní 
policie Vestec. Darovat krev v  České republice 
může každá zdravá osoba ve věku od 18 do 65 
let, prvodárce do 60 let. Přidáte se k nám? 

Prevence 
Preventivní akce pro občany se zdá jako jeden 
z  jednodušších úkolů městské policie. O  tom, že 
to není úplně pravda, se přesvědčili strážníci v pro-

sinci. Během rozdávání reflexních pásků občanům 
si povšimli agresivního a velmi hlasitého muže. 
Ten začal být během chvilky velmi agresivní a ná-
sledně vběhl do místního obchodu s plnou pusou 
výhrůžek. To už se za ním vydali strážníci, aby jej 
uklidnili a  vyvedli ven. Slova: „Jménem zákona” 
muž sice dobře znal, avšak ze zvyku je ignoroval. 
Předtím se navíc stihl posilnit nápojem, který zapří-
činil, že se na přístroji pro měření alkoholu v dechu 
zobrazilo 1,67 promile! Strážníci jej proto vyvedli 
z  obchodu ven. Před prodejnou už mu ale slova 
nestačila. Pokus o fyzický útok na strážníky nebyl 
zrovna inteligentní nápad, pokud tedy muž netou-
žil po přiložení kovových náramků v podobě pout.
Na místo se následně dostavila další hlídka 
a  Zdravotnická záchranná služba. Nakonec byl 
muž s doprovodem strážníků převezen do blízké 
nemocnice, odkud se poté vydal na protialko-
holní záchytnou stanici.

Hlídka přijala oznámení o ženě, která měla ležet 
zraněná na zemi v ulici Pražská. Strážníci proto 
přivolali na místo Zdravotnickou záchrannou 
službu, která ženu následně odvezla do blízké 
nemocnice.

Strážníci opět vyjížděli k  několika krádežím 
v  obchodě. Většinu těchto přestupků vyřešila 
hlídka na místě pokutou. V případě, že se jednalo 
o  přestupek recidivní (opakovaný) byl pachatel 
potrestán pokutou vyšší.

Hlídka byla přivolána k  mladé ženě, která trpí 
panickou atakou. Ženu se podařilo do příjezdu 
záchranářů uklidnit. Vzhledem k dalším okolnos-
tem byla přivolána i hlídka Policie ČR.

Dne 18. prosince přijali strážníci telefonické 
oznámení o tom, že v Mníšku pod Brdy probíhá 
rvačka dvou osob. Syn se posilnil alkoholem 
a  následně se vydal za vlastní matkou. Žádná 
příjemná konverzace se ale neodehrála, muž byl 
na matku slovně agresivní a ta se před ním scho-
vala do místního bistra. O tom, jak by se měl syn 
chovat k  matce, měl ale jasnou představu muž 
z  obsluhy bistra. Nezbednému synovi udělil pár 
„výchovných facek“. Celá událost zůstává v řešení 
městské policie.

Eliška Lodrová, strážmistr (text)
strážníci městské policie (foto)

Silvestr 
Poslední den roku 2024 se nesl ve znamení 
špatně použitých mlhových světel, nesvícení 
a jiných přestupků v oblasti řízení motorových 
vozidel. Během dne hlídka vyjela pouze k ně-
kolika roztržkám. 

Rok plný výjezdů 
Ve společnosti často panuje mylná představa, 
že činnost městské policie se zaměřuje pou-
ze na pokutování za špatné parkování. I  když 
parkování patří k této práci, rozhodně to není 
jediná činnost, kterou strážníci řeší. Přibývá 
výjezdů s tematikou násilí, ale i běžné pomoci 
druhým.

Pomoc seniorům a sousedské spory 
Jednou z častých situací, ke kterým strážníci vy-
jíždějí, je pomoc seniorům, kteří například upad-
li v bytě a nemohou se dostat zpět na lůžko. Dal-
ší častou příčinou výjezdů jsou sousedské spory, 
které jsou v Mníšku a okolí opravdu časté.

Opilci, mladiství výtržníci a veřejný pořádek 
Počet výjezdů spojených s opilci, mladistvými 
výtržníky a  veřejným pořádkem v  poslední 
době roste. Strážníci se proto na mladistvé 
častěji zaměřují. Rušení nočního klidu řeší 
hlídky především v  pátek a  sobotu, kdy na 
toto téma přichází nejvíce oznámení.

Porušení městských vyhlášek 
Porušení městských vyhlášek, nejčastěji hlá-
šená v neděli, také patří mezi častá oznámení.

Pomoc při mimořádných událostech 
Městská policie hraje důležitou roli při mimo-
řádných událostech. Strážníci jsou vyškoleni 

k poskytování první pomoci, zajištění nehody 
a  spolupráci s  hasiči a  zdravotníky. Patří sem 
například i pomoc při povodních.

Dopravní dozor a nehody 
Jedním z klíčových úkolů městské policie je do-
hled nad silničním provozem. Patří sem i dohled 
nad přechody pro chodce. Strážníci kontrolují 
dodržování dopravních předpisů, řeší přestupky 
jako rychlostní limity, parkování a  použití bez-
pečnostních pásů. V případě dopravních nehod 
asistují při usměrňování dopravy a  zajišťování 
bezpečnosti na místě nehody. Mnohdy se stává, 
že jsou na místě nehody první. 

Práce strážníků při pátrání po osobách 
Strážníci hrají klíčovou roli při pátrání po po-
hřešovaných osobách. Spolupracují s  policií 
a dalšími záchrannými složkami. Již několikrát 
strážníci vypátrali například ztracené dítě či 
pohřešovanou dospělou osobu.

Prevence na školách 
Jedním z důležitých úkolů městské policie je 
také prevence na základních a  mateřských 
školách. Strážníci pořádají besedy a  vzdělá-
vací programy, které děti učí o  bezpečnosti 
na silnici, prevenci šikany a správném chová-
ní v  krizových situacích. Tímto způsobem se 
snažíme vytvořit základy bezpečného a zod-
povědného chování u nejmladších členů naší 
společnosti. Několikrát se dokonce samotné 
děti obrátily na hlídku s  prosbou o  pomoc, 
toho si moc vážíme.

Preventivní akce pro seniory 
Městská policie také věnuje zvláštní pozornost 
seniorům, kteří jsou jednou z nejzranitelnějších 

skupin obyvatel. Organizují preventivní akce 
a  besedy, kde senioři získávají důležité infor-
mace o prevenci před podvody, o bezpečném 
pohybu po městě a správném chování v krizo-
vých situacích. Tím se snažíme zvýšit jejich bez-
pečnost a zlepšit kvalitu jejich života.

Kontrola chatových oblastí 
Pravidelná kontrola chatových oblastí je dal-
ším významným úkolem městské policie. 
Strážníci monitorují tyto oblasti zejména 
během sezóny, kdy je vyšší riziko vloupání 
a dalších trestných činů. Přítomnost strážníků 
v chatových oblastech přispívá k prevenci kri-
minality a zvyšuje pocit bezpečí mezi obyva-
teli (na fotografii).

Z  výše uvedeného je vidět, že naše práce je 
různorodá a  častokrát se během naší služby 
ani nezastavíme.

Eliška Lodrová, strážmistr (text)
strážníci městské policie (foto)

Městská policie Mníšek pod Brdy – události v prosinci 2024

Uplynulý rok a silvestrovská noc pohledem městské policie

Během posledního měsíce minulého roku jsme řešili řadu událostí. Pro přehled uvádíme nejzajímavější z nich.

Silvestrovská noc nás v mnohém překvapila. Ačkoli byl poslední loňský den relativně klidný, strážníci 
se během celého roku 2024 rozhodně nezastavili. 
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Bára a Petr Kučerovi: Zaměstnání u Brdské odpadářské

Co vás přivedlo do Zahořan?
Petr: Zahořany znám velmi dobře již od dět-
ství. Naše rodina vlastní od roku 1947 v osadě 
Hora chatu, takže jsem tu s rodiči trávil skoro 
každý víkend a prázdniny. 
Bára: S Petrem a dcerou Jessicou jsme bydleli 
v pronajatém bytě v Praze na Stodůlkách, ale 
nebylo to úplně ono. Chtěli jsme už bydlet 
ve svém. Měli jsme na výběr mezi bytem na 
Jižním městě a  Chlumcem nad Cidlinou, kde 
Petrovi rodiče zrestituovali domek. Rozhodli 
jsme se nakonec pro Zahořany, abychom byli 
Petrovým rodičům nablízku.
Petr: Mně se naopak k rodičům moc nechtělo. 
Měl jsem obavu z toho, aby nám moc nezasa-
hovali do soukromí. Nakonec to ale rozhodla 
Bára. Koupili jsme chatu zhruba kilometr od 
nich. Blízko na to, abychom jim pomohli, kdy-
by něco potřebovali a zároveň dostatečně da-
leko pro naše soukromí. Starou chatu jsme od 
začátku začali renovovat, upravovat a postup-
ně si ji zvelebujeme. V červnu 2007 jsme se do 
Zahořan přestěhovali a  o  měsíc později jsme 
měli na Skalce svatbu.

Jak jste se seznámili?
Petr: Poznali jsme se v zaměstnání u incomin-
gové cestovní kanceláře Grayline, která vozila 
zahraniční turisty po našich památkách. Já tam 
pracoval jako řidič minibusu Mercedes Sprinter, 
ráno jsem nabral turisty u hotelu a pak s nimi 
třeba jel do Českého Krumlova, Karlových Varů, 
Terezína nebo po památkách v Praze. 
Bára: Já pracovala u  stejné firmy v  půjčovně 
aut, sídlo jsme měli v Revoluční ulici na Praze 
1. Seděla jsem tam v  kanceláři a  Petr chodí-
val kolem mých dveří. První rande jsme měli 
v Jevanech, kam nás kolegyně pozvala na cha-
tu. Pak už jsme spolu jezdili na Slapy na Ždáň. 
Sestěhovali jsme se k  sobě a  po roce vztahu 
mě Petr požádal o ruku.

Kde to tu máte rádi? Kam rádi zajdete?
Bára: Vzhledem k tomu, že máme tři psy, chodí-
me s nimi na dlouhé procházky. Máme procho-
zené okolní lesy. Občas dojdeme až na Dobříš 
k Restauraci Vlaška, kde si dáme oběd a zpátky 
jedeme vlakem. Jinak chodíme i na Malou Sva-
tou Horu a pak do lesa kolem Madlenek. Je tu 
pěkná příroda a máme to tu moc rádi.

Řada lidí si tě spojuje s autobusovým doprav-
cem, firmou Martin Uher. Proč jsi od ní odešel?
Petr: Po 17 letech, strávených u  autobusů, 
jsem už byl hodně utahaný a potřeboval jsem 
si odpočinout. Jako dispečer jsem defacto řídil 
provoz firmy až o  80 zaměstnancích, včetně 
rozpisu služeb řidičů, úpravy jízdních řádů po 
dohodě s  ROPIDem, řešení nehod autobusů 
i  ve vztahu k  pojišťovně až po přípravu pod-
kladů pro mzdy. Byl jsem na telefonu každý 
den včetně víkendů po celých 24 hodin, abych 

okamžitě řešil problémy. Zaměstnanci volali, 
kdykoli potřebovali s něčím pomoct. To plati-
lo především pro mladé řidiče, kteří mi volali 
častokrát i s malichernými věcmi, abych je za 
ně vyřešil. Několikrát se mi i stalo, že mi volala 
Policie ČR, že nějaký řidič si neprošel po zata-
žení autobus a nechal tam spícího cestujícího, 
který se nemohl dostat ven. Takže jsem musel 
do práce a cestujícího z autobusu pustit ven. 
Navíc jsem fungoval jako záloha, kdykoli při-
pravený sednout za volant autobusu. Spousta 
řidičů autobusů funguje i u JSDH Mníšek pod 
Brdy, takže měli výjezd – šel jsem jezdit, nebo 
byli někde na výjezdu a prostě mi zavolali tře-
ba v jedenáct v noci, že prostě ráno nemůžou 
přijít a šel jsem. Ale spolupráci s nimi byla na 
velmi vysoké úrovni. I za to jim teď musím po-
děkovat. Když mi bylo třicet, tak jsem to ještě 
zvládal, ale postupně s  přibývajícími léty už 
toho bylo i na mě moc.
Bára: Ten život byl opravdu velmi náročný. 
Petr fungoval na telefonu i o víkendu a ve vý-
sledku to odnášela celá rodina. Neznali jsme 
dovolené ani normální víkendy. Bylo toho už 

na nás moc. Dá se říct, že jeho nové zaměst-
nání u  Brdské odpadářské společnosti nám 
zachránilo pohodové manželství.

Když bylo potřeba, sedl sis i  za volant au-
tobusu. Přihodila se Ti během jízdy nějaká 
neobvyklá událost?
Petr: Uvedl bych příhodu, která se mi nestala 
jako řidiči, ale jako cestujícímu. Vraceli jsme se 
s manželkou a dcerou autobusem z Prahy a na 
sedadle před námi si mladík zapnul elektronic-
kou cigaretu. Slušně jsem ho upozornil, aby ji 
zase vypnul. Odmítl a argumentoval tím, že to 
není nikde ve voze napsáno. Zazvonil jsem na 
řidiče, aby zastavil a otevřel dveře, já ho chy-
til za límec a vyhodil. Jako řidiči se mi jednou 
stalo, že si jeden chlap zapálil během jízdy 
normální cigaretu. Na Řitce na zastávce jsem 
zastavil, otevřel dveře a v momentě, kdy jsme 
se k němu blížil, rychle vystoupil. Přece jenom, 
při své téměř dvoumetrové výšce a váze přes 
metrák, dokážu vzbudit respekt.

Jako odborníka na příměstskou autobu-
sovou dopravu se Tě zeptám, jak hodnotíš 
fungování nového dopravce na Mníšecku? 
Petr: V tomto případě určitě platí přísloví: „Ni-
kdo učený z  nebe nespadl.“ Problém ale vidím 
v tom, že ICOM transport, potažmo jejich sou-
část ČSAD Benešov, je velká společnost a jejich 
řidiči nebyli zřejmě řádně proškoleni a  nemě-
li k  dispozici všechny podklady. Srovnám to 
s  osobní zkušeností u  firmy Martin Uher. Měli 
jsme ve firmě několik skupin na Whatsappu: 
Nehody, Dílna, Řidiči, kam se posílali veškeré 
aktuální informace. Když se začala jezdit ná-
hradní doprava za vlaky na Kladně, udělala se 
další skupina na Whatsappu, kde měli mapy 
linek, jízdní řády, parkování, navigaci, a  to vše 
dostali samozřejmě všichni i v tištěné podobě. 
Než se začalo jezdit na Příbram, naložili jsme 
všechny naše řidiče do kloubového autobusu 
a  projeli s  nimi celou trasu. Ukázali jsme jim 
všechny zastávky i silnice kudy mají jezdit. Stej-
ně to udělal Martin Uher na Štěchovicku, kde 
od loňského prosince jezdí. Prostě, vždy muselo 
všechno vyjet, i kdyby trakaře padaly. To, podle 
mého názoru, u nového dopravce na Mníšecku 
neproběhlo, a proto měli jejich řidiči problémy. 
Dvojnásob mě to mrzí i z toho důvodu, že jsme 
jako starostové dotčených obcí měli se zástup-
ci nového dopravce schůzku, kde jsme je kon-
krétně na přestupy na náměstí, na Kapli nebo 
na Cukráku několikrát upozorňovali. Bohužel se 
přesně stalo, že tyhle přestupy u nich ze začátku 
nefungovaly. Ale nikdo není neomylný a věřím, 
že se kvalita postupně zlepšuje.

Kdy a proč ses stal manažerem BOSu?
Petr: Byla to spíš náhoda. Já v  té době skon-
čil u firmy Martin Uher a od několika starostů 
obcí sdružených v  Dobrovolném svazku obcí 

Kučerovi jsou mníšeckým obyvatelům dobře známí. S naším regionem jsou spojeni téměř 20 let, kdy se 
přistěhovali do Zahořan. Petr dlouhodobě působil v autobusové společnosti Martin Uher, kde byl dispe-
čerem a častokrát si sedl i za volant autobusu. Několik měsíců řídí Brdskou odpadářskou společnost 
(dále jen BOS). Bára se svými terapeutickými psy dochází do škol, školek i domovů seniorů, kde pomáhají 
a dělají radost dříve narozeným a dětem. Autor rozhovoru si s Kučerovými tyká, protože se dlouhodobě znají.

Petr Kučera
(* 1977 v Praze v Holešovicích na Štvanici)
Vyrůstal do 6-ti let v Praze Holešovicích a násled-
ně na Jižním městě, vystudoval Střední průmy-
slovou školu dopravní v  Masné ulici. Profesně 
zůstal v  oboru, který vystudoval: 1995-2003 na 
ROPIDu připravoval jízdní řády pro Mníšecký 
region, 2003-2004 dispečer u firmy Martin Uher, 
2004-2005 v cestovní kanceláři jako řidič autobu-
su, 2006-2008 jako řidič autobusu u Dopravního 
podniku hl. města Prahy a od roku 2008 jako řidič 
autobus u  firmy Martin Uher, následně v  letech 
2011 až 2024 u firmy Martin Uher jako dispečer. 
Od loňského podzimu je manažerem firmy BOS, 
od roku 2020 zastává funkci místostarosty Zaho-
řan. Je také starostou SDH Zahořany.

Bára Kučerová
(* 1978 v Náchodě, rozená Svobodová)
Ranné dětství strávila na náchodském zámku, 
kde byl její otec kastelánem. Má středoškolské 
vzdělání s  maturitou. Pracuje v  sociálních služ-
bách, v domově se zvláštním režimem BaoBab.
Mají dceru Jessicu (22 let), která je studentkou Vy-
soké školy ekonomie a  managementu a  zároveň 
pracuje na pozici bankéř v ČSOB.
V Zahořanech bydlí od roku 2007.
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Technické služby Brdy a  Hřebeny (DSO) jsem 
dostal nabídku, abych BOSu šéfoval. Jejich 
nabídku jsem přijal i proto, že jsem fungování 
BOSu dobře znal i  z  vnitřku. U  firmy jsem od 
konce roku 2022 pracoval na dohodu o  pro-
vedení práce jako dispečer. Tehdy jsem využil 
svých zkušeností z  dopravní firmy, a  protože 
vím, že největší náklady u ní představují mzdy 
a  pohonné hmoty, začal jsem optimalizovat 
spotřebu nafty. Na základě monitoringu aut 
jsem jim upravil svozové trasy a během měsíce 
a půl se mi podařilo snížit průměrnou spotře-
bu nafty o 5 litrů na 100 kilometrů.

Jak pro Tebe bylo náročné přejít od organi-
zování autobusové dopravy k řízení odpa-
dářské společnosti?
Petr: Kdybych to měl srovnat v číslech, tak od 
řízení provozu až o  80 zaměstnancích jsem 
přešel do firmy, kde pracuje 9 zaměstnanců 
včetně mě. V tomto ohledu je to pro mě jed-
noznačná úleva. Po stránce odborné jsem ne-
nastupoval do neznámého prostředí. Nejenže 
už jsem u BOSu pracoval na pozici dispečera, 
ale jako místostarosta Zahořan jsem stál od 
počátku u vzniku DSO a za naši obec se podílel 
na organizování svozu odpadu firmou BOS. 

Jakou disponuje BOS technikou?
Petr: Máme dva velké popelářské vozy, tří-
nápravové auto značky SCANIA a dvouosého 
MANa. Ještě máme valník, se kterým po Mníš-
ku svážíme odpadkové koše. S tím velkým au-
tem žádné problémy nemáme, ale MAN je bo-
hužel poruchový a k tomu má drahý servis. Pak 
se někdy stane, že kvůli poruše ráno nevyjede 
a my tu časovou ztrátu doháníme náhradním 
autem během odpoledne, aby měli všichni po-
pelnice vyvezené včas.

Kolik svážíte tun odpadu?
Petr: Pro zajímavost uvedu na první pohled 
neuvěřitelné číslo, na Štědrý den jsme jenom 
z Mníšku a Čisovic svezli 25 tun směsného ko-
munálního odpadu! Tímto bych chtěl všem 
našim zaměstnancům poděkovat za jejich na-
sazení a pracovitost.

Jak se Ti zatím jeví obyvatelé Mníšku v ob-
lasti třídění odpadu?
Petr: Podle mého názoru tu lidé třídí odpad 
výborně. Jen bych mníšecké radnici doporučil, 
aby co nejdříve rozšířila oblast D2D třídění od-
padu. V tomto ohledu se hovoří o celé Rymani 
a celé Stříbrné Lhotě. Zároveň se zruší zase ně-
kolik sběrných hnízd, kam zajíždějí s odpadem 
lidé z okolních obcí a ta místa leckde vypadají 
ostudně.

Jak funguje spolupráce manažera BOSu se 
starosty v DSO, jehož členy je osm obcí?
Petr: Spolupráci hodnotím na jedničku s hvěz-
dičkou, máme spolu naprosto korektní vztahy. 
Určitě k tomu napomohlo i to, že jako dispečer 
příměstské autobusové dopravy s nimi spolu-
pracuji dlouhá léta. Už nás ale není osm, proto-
že BOS od nového roku rozšiřuje oblast svozu. 
Od ledna svážíme i Lety a vypadá to, že bude-
me přibírat další tři obce z Mníšecka.

Předpokládám, že celý den neřešíš jenom 
odpady. Jak trávíš volný čas? Máš nějaké 
koníčky?
Petr: Dříve jsme s manželkou jezdili hodně na 
skútru Honda Forza 125. Před dvěma lety mi 
ale Bára dala k  narozeninám dárek, když mi 
zaplatila řidičák na motorku. Potom jsem si 
koupil od Triumphu motorku Tiger 800 XC, se 
kterou podnikám dlouhé výlety. Loni se mi na 
ní podařilo najet zhruba 4 tisíce kilometrů, kdy 
jsem navštívil většinu mých i Bářiných příbuz-
ných po celé republice. Bohužel Bára se mnou 
jela jenom jednou, a to asi kilometr k rodičům, 
protože se na rychlé motorce bojí. 

Změníme téma a  od autobusů a  odpadů 
přejdeme ke canisterapii. Co Tě k  ní Báro 
přivedlo?
Bára: Mě canisterapie vždycky zajímala, ale 
dříve jsem se k ní nedostala. Začala jsem s ní 
až před šesti lety, kdy jsme si pořídili argentin-
skou dogu Sunny. Kontaktovala jsem spolek 
„Tam, kde zvířata pomáhají“, kde se paní nej-
dřív zhrozila, že chci dělat canisterapii s argen-
tinskou dogou. Sunny byla ale moc šikovná 
a ve svých osmi měsících zvládla udělat canis-
terapeutické zkoušky. Od té doby spolu chodí-
me k seniorům i dětem. 

Kolik máte psů? Kolik z nich se věnuje terapii?
Bára: Ke canisterapii využíváme všechny naše 
psy. Kromě sedmileté argentinské dogy Sunny 
to jsou ještě Piškot a Bayra. K seniorům občas 
na terapii beru Piškota, což je šestiletý kříženec 
plemen Welsh Corgi a  zřejmě kolie a  pořídili 
jsme si ho z útulku „Psí a kočičí záležitosti“ ve 
Staré Huti. Terapii zvládá už i naše dvouapůlle-
tá výmarská ohařka Bayra. Naši psi jsou neuvě-
řitelně trpěliví a snášenliví. Sdílí jeden dvorek 
ještě se dvěma kocoury, kočkou, pěti slepice-
mi a kohoutem. Všichni spolu bezproblémově 
fungují.

Jaké kvality musí mít terapeutický pes?
Bára: Já i  pes musíme mít canisterapeutické 
zkoušky. Pes musí být vychovaný a  umět zá-
kladní povely. Nesmí být agresivní, ale musí 
být absolutní kliďas a  nechat si líbit i  zbrklé 
dotyky cizích lidí. Nesmí se lekat neobvyklých 
situací, například, když něco spadne na zem, 
jede invalidní vozík nebo maminka s  kočár-
kem. Nejtěžší disciplínou pro terapeutického 
psa je polohování, kdy pes leží u člověka tak, 
aby ho zahříval a  také spolupracoval s  cizími 
psy. Někdy se u  jednoho člověka sejde víc 
psů a psi si lehnou okolo člověka tak, aby ho 
zahřívali. Chodili jsme do Jedličkova ústavu, 
kde jsem musela psa nasměrovat tak, aby le-
žící dítě svým tělem zahříval. Pes má asi o 2 °C 
teplejší tělo než člověk a jeho blízkost dokáže 
zahřát a uvolnit svaly, což pak fyzioterapeutovi 
dovolí s dítětem lépe cvičit. Pro děti byla pří-
tomnost psa neskutečně ulevující po fyzické 
i psychické stránce.

Kam všude s nimi na terapie v Mníšku do-
cházíš?
Bára: Za seniory jsme chodili do domova pod 
Skalkou, jednou týdně navštěvujeme Domov 

Kytín, jednou měsíčně zařízení SeneCura ve Sli-
venci. Před tím, než začala rekonstrukce, jsme 
jezdili také do domova v Dobřichovicích. Občas 
jsme v dětské skupině Šťastná cestička v Edenu, 
chodili jsme do ZŠ Komenského 886 a  ukáz-
kovou hodinu jsme měli i  ve velké mníšecké 
základní škole. Návštěvníci nás mohou potkat 
třeba i na dětském dnu nebo na chovatelské vý-
stavě při Skalecké pouti. Je to ale spíš nárazové, 
školy nás platí většinou z  grantů, které získají. 
Uživit canisterapií se rozhodně nedá. 
Petr: Terapeutická návštěva je velmi náročná 
i  pro psa a  více jak jednou denně to pes ne-
zvládne. Pes musí potom hodně odpočívat. 
Pokaždé, když se z  canisterapie vrátí, zbytek 
dne prospí. Říká se, že by jeden pes neměl ab-
solvovat více než dvě terapii týdně. 

Jak canisterapie pomáhá seniorům? 
Bára: Seniory potěší už jenom to, že někdo za 
nimi přijde, má o ně zájem a povídá si s nimi. 
Psi dokáží v seniorech probudit pozitivní myš-
lenky, pookřejí, hladí si psa a častokrát vzpomí-
nají na to, jak nějakého psa před lety sami měli. 
Častokrát se nám stalo, že se senior i rozbrečel, 
jakou měl radost, že za ním někdo přišel.

A jaký má význam u dětí? 
Bára: Přítomnost zvířat v  životě dětí má své 
nezaměnitelné místo. Je důležité si určit cíle, 
které chceme při canisterapii s  dětmi dosáh-
nout. Děti rozvíjí jemnou a hrubou motoriku, 
učí se spolu spolupracovat a  jak se chovat ke 
psům. Důležitá je taky edukace a  výchova za 
přítomnosti psa – děti se učí barvy, počítat, 
mluvit, číst, rozvíjí pohyb a trénují paměť. Na-
příklad Bayra má moc ráda vyhledávání scho-
vaných předmětů, což jsme dělali v mníšecké 
základní škole, kde jsou děti ze speciálními 
vzdělávacími potřebami. Návštěva psa je pro 
ně pokaždé velký zážitek, a i hyperaktivní děti 
se naučí klidu. Jednou jsme žákovi schovali 
aport do kapuce u mikiny a řekli mu, že musí 
sedět v klidu a nehnutě. Zatímco Bayra hleda-
la aport po celé místnosti, jindy hyperaktivní 
chlapec seděl v klidu bez hnutí – pro toho psa 
to udělal. Na jiné akci si děti zkoušely, jaké to 
je být nevidomí. Zkoušely se zakrytýma očima 
hmatem poznávat jednotlivé části psa jako 
tlapky, uši nebo ocas. Je až neuvěřitelné, jak se 
dá se psy pracovat. Určitě by dětem prospělo, 
aby je terapeutičtí psi navštěvovali častěji.

Ptal se Libor Kálmán
Foto: Petr Marhoul a archiv Kučerových

společnosti nám zachránilo pohodové manželství

Petr s Bárou a jejich psy (léto 2024):  
Sunny, zahořanský mix Asta  

(odešla v srpnu ve 13 letech), Piškot a Bayra
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Provozovatelem služby pro dříve narozené a hendikepované mní-
šecké občany zůstává i pro letošní rok paní Marie Ungerová (IČ: 
49843320), jejíž firma není v oboru žádným nováčkem, neboť již přes 
30 let zajišťuje taxislužbu a také přepravu firemních zaměstnanců. 
Paní Ungerovou (za svobodna Soukupovou) budou jistě mnozí senio-
ři znát osobně, neboť na Mníšku žila do svých 21 let a před několika 
lety se sem opět vrátila.

Kdo může službu Senior Taxi využívat: 
• Senioři od 65 let věku 
• Invalidé a držitelé průkazu ZTP a ZTP/P 
Všichni musí mít trvalé bydliště v Mníšku pod Brdy

Lokality, do kterých Senior Taxi jezdí:

Mníšek pod Brdy bez omezení

Dobříš bez omezení

Dobřichovice k lékaři

Klínec k lékaři

Nová Ves pod Pleší do nemocnice

Praha –  Zbraslav k lékaři

Řevnice k lékaři

Senior Taxi jezdí tři dny v týdnu:
• V pondělí, středu a čtvrtek od 8:00 do 14:00

Ceník Senior Taxi, který hradí cestující:
•  Při jízdě v  rámci katastru obcí Mníšek pod Brdy, Rymaně a  Stříbrná 

Lhota: 30 Kč

•  Za jízdu do ostatních lokalit: 50 Kč

•  Doprovod seniora (maximálně jedna osoba) bude přepraven bezplatně.

Zbytek nákladů za jízdu provozovateli hradí město Mníšek pod Brdy, 
neboť se jedná o dotovanou službu pro obyvatele.
Dispečink pro objednání Senior Taxi: Tel.: 778 406 000 
(pro objednání volejte pondělí až pátek od 8 do 18 hodin).

Upozorňujeme cestující, aby si vůz zarezervovali přes dispečink včas 
(alespoň 24 hodin předem). Může se totiž stát, že pokud zavolají 
„na poslední chvíli“, bude již požadovaný termín obsazen.

Libor Kálmán 

Mníšecká radnice poskytuje službu SENIOR TAXI i v roce 2025
Po pozitivních zkušenostech a ohlasech z řad veřejnosti pokračuje dotovaná služba i v novém roce.

TERMÍNY OTEVŘENÍ POTRAVINOVÉ BANKY 
V ROCE 2025:

Sklad potravin v Městském kulturním středisku (Na Oboře 610) 
 je otevřen jednou za 14 dní. 

V nejbližších dnech to vychází na čtvrtky  
30. ledna, 13. února, 27. února a dále.

Je určen lidem, kteří se ocitli v tíživé životní situaci  
(samoživitelky, senioři, invalidé a podobně).
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Závěr Štědrého dne patřil již tradičně (v roce 2006 tu troubili poprvé) 
Karlštejnským trubačům. Své dvacetiminutový vystoupení odehráli 
na Pěší zóně před rozsvíceným vánočním prvkem, díky jehož žárov-
kám dobře viděli na noty (na fotografii).
Nejdříve zahráli pár slavnostních intrád (krátké fanfáry) a potom násle-
dovaly krásné lidové koledy jako „Nesem vám noviny“, „Půjdem spolu 
do Betléma“, „Narodil se Kristus Pán“ nebo „Veselé vánoční hody“ a ne-
chyběly ani „Nebeští kavalérové“ barokního skladatele Adama Michny 
z Otradovic. Za své výkony si vysloužili zasloužený potlesk publika.
Poslechnout si je přišla více než stovka obyvatel našeho města, z nichž 
potom někteří pokračovali do kostela sv. Václava na Půlnoční mši svatou.

Libor Kálmán (text i foto)

Přivezlo s sebou pohádku pro nejmenší děti O pošťáku Čestmírovi, 
ve které zazněla spousta chytlavých písniček a představilo se celkem 8 
maňásků. Hlavními hrdinkami byly babička a její kamarádka, husa Agá-
ta. Babička se rozhodla napsat dopis svému vnoučkovi Kubíčkovi, aby 
ho zvala k sobě na prázdniny. Husu pověřila tím, aby strčila dopis do 
obálky, napsala na něj adresu, nalepila známku a vhodila do poštovní 
schránky. To ale ukázalo jako chyba, protože husa Kubíčkovu adresu 
neznala, psát neuměla, místo známky otiskla na obálku svůj pařátek 
a dopis odložila na lavičku s tím, že si ho pošťák určitě najde sám. To 

ovšem mohla babička předem tušit, protože husa s ní po celou dobu 
konverzovala pouze zvuky: „gaga…gaga…gaga.“
Na scéně se potom objevil pošťák Čestmír, který nad nalezeným dopisem 
bez adresy a s otiskem husího pařátku kroutil jen hlavou, protože „dopis 
bez adresy a známky nelze nikam doručit.“ Naštěstí mu děti z publika 
poradily, že dopis psaly babička s husou a obětavý listonoš k ní zašel, 
aby celou věc společně napravili. Babička uznala, že pověřit vypravením 
dopisu husu Agátu, i když je pohádková, byl nerozum a společně s poš-
ťákem napsali a  odeslali dopis nový (na fotografii). Za odměnu dostal 
Čestmír domácí makové buchty (i když má raději tvarohové) a kafíčko.
Děti se zábavnou formou seznámily s prací listonoše a už vědí, že každý 
dopis musí mít vyplněnou adresu a nalepenou známku, aby se dostal 
tam, kde už na něj čekají.

Příběh O pošťáku Čestmírovi byl první z cyklu Pohádková neděle, 
který se bude opakovat pravidelně každé druhé nedělní dopoledne 
v měsíci. Pohádky budou v Pavilonu, pro letní měsíce se přestěhují 
na Farní zahradu na náměstí.

Libor Kálmán (text i foto)

Konec Štědrého dne slavnostně odtroubili pozounéři

V Pavilonu úřadoval  pošťák Čestmír
Druhou lednovou neděli přijelo do mníšeckého Pavilonu putovní Divadlo Úsměv a diváci naplnili celý velký sál.

PŘEHLED KULTURNÍCH A SPOLEČENSKÝCH AKCÍ KONANÝCH V LEDNU A  ÚNORU
název datum začátek místo pořádá

Taneční večer 25. 1. 19:00 Pavilon Taneční škola Astra Praha

Celodenní zdravotně-edukační pohybový program 26. 1. 10:00 Městské kulturní středisko – sál Kristina Höschlová

Maškarní na ledě 26. 1. 14:00 Zimní stadion Dobříš T.J. Sokol Mníšek pod Brdy, z. s.

Společné hry (pro děti a mládež) 27. 1. 14:00 Městské kulturní středisko  
– Volnočasový klub Magdaléna, o. p. s.

Vzpomínka na židovské spoluobčany – pietní akty 2. 2. 11:00 před městským úřadem, Pražská ulice město Mníšek pod Brdy

Vzpomínka na židovské spoluobčany – kulturní program 2. 2. 14:00 Pavilon město Mníšek pod Brdy

Hromnice (pro děti a mládež) 3. 2. 14:00 Městské kulturní středisko  
– Volnočasový klub Magdaléna, o. p. s.

Školní ples 8. 2. 18:00 Sokolovna ZŠ Komenského 420

O Šípkové Růžence – z cyklu Pohádková neděle 9. 2. 10:00 Pavilon město Mníšek pod Brdy

Valentýn (pro děti a mládež) 10. 2. 14:00 Městské kulturní středisko  
– Volnočasový klub Magdaléna, o. p. s.

Masopustní průvod 15. 2. 13:00 ulice města Rorejs, z. s.

Taneční večer 15. 2. 19:00 Pavilon Taneční škola Astra Praha

Den podle volnočasáků (pro děti a mládež) 17. 2. 14:00 Městské kulturní středisko 
 – Volnočasový klub Magdaléna, o. p. s.

Sumatra – rovníkový ráj dobrodružství – cestovatelská přednáška 19. 2. 19:00 Pavilon Rorejs, z. s.

Gregoriánský chorál – koncert Schola gregoriana Pragensis 23. 2. 17:00 kostel sv. Václava Římskokatolická farnost Mníšek pod Brdy

Aktualizovaný seznam akcí najdete na webu: bit.ly/AkceMnisek
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Diváci ve zcela zaplněné kostelní lodi (stálo se až v síni za vchodovými 
dveřmi) si na Boží hod vánoční užívali sváteční atmosféru za zvuků nej-
oblíbenější české církevní skladby. Nejdříve vyslechli Rybovu krátkou 
pastorelu Rozmilý slavíčku v podání sopranistky Kristýny Kůstkové.
Potom už následoval příběh o zvěstování Kristova narození a příchodu 
pastýřů k jesličkám, který před 228 lety zkomponoval rožmitálský kan-
tor Jakub Jan Ryba. Dá se říct, že mníšecký kostel má Rybův „genius 
loci“, neboť předtím v našem městě působil 17 měsíců jako učitelský 
pomocník a hrával i na místní varhany.
V  závěrečném pásmu zaznělo sedm lidových koled: Nesem vám no-
viny, Veselé vánoční hody, Já bych rád k Betlému, Dej Bůh štěstí tomu 
domu, Půjdem spolu do Betléma a Narodil se Kristus Pán i Chtíc, aby 
spal barokního skladatele Adama Michny z Otradovic. Známé koledy si 
publikum zazpívalo společně s účinkujícími.
Celkem se představilo 55 hudebníků a zpěváků (na fotografii) v čele 
s dirigentem Jakubem Waldmannem: Komorní orchestr a sbor Praga 

Camerata (hráč na lesní roh, Eiichi Sato, jezdí kvůli „Rybovce“ speciálně 
až z Japonska), sólisté, Mníšecký chrámový sbor a hosté. Svým skvělým 
výkonem si vysloužili mohutný závěrečný aplaus.

Poprvé tu v novodobé historii zazněla na Boží hod vánoční v roce 
2004, opakovala se v  letech 2005 a  2009. Pokaždé byla uváděna 
v původní verzi, tak, jak zazněla v Rožmitále pod Třemšínem v době, 
kdy byla zkomponována. Dříve to v novodobé historii nebylo mož-
né, protože varhany byly v havarijním stavu a teprve po jejich ná-
kladné rekonstrukci bylo možné je znovu využívat ke koncertním 
vystoupením. 
Další série Rybovek začala v  roce 2015 u  příležitosti 250. výročí 
skladatelova narození (nehrála se jen v roce 2020 kvůli covidu). 

Libor Kálmán 
(text i foto)

Mníšecký kostel tradičně rozezněla oblíbená Rybovka
K vánočním svátkům v Mníšku pod Brdy patřilo již podvanácté koncertní provedení Rybovy České 
mše vánoční v kostele sv. Václava.
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Před koncertem vystoupila s přednesem poe-
zie Bohuslava Reynka divadelní a filmová he-
rečka, držitelka ceny Thálie, Gabriela Míčová. 
Z jeho „Básnických spisů“ vybrala cíleně verše 
týkající se adventního a vánočního období.
Následoval koncert Mníšeckého chrámové-
ho sboru, který tvořilo 15 zpěvaček a tři zpě-
váci pod vedením sbormistra Jana Krejčího. 
Na klávesy je doprovázela Ludmila Bínová. 
Sbor představil svůj adventní a vánoční reper-
toár. Sálem zněla především čeština, ale přida-
li také skladby latinské, staroslověnské, ang-
lické nebo německé v úpravě a capella. Začali 
duchovními písněmi, které bývají v  adventu 
součástí ranních rorátních mší. Nechyběly díl-
ka barokních mistrů Johana Sebastiana Bacha 
a  Adama Michny z  Otradovic nebo modlitba 

ruského novoromantického skladatele Serge-
je Rachmaninova. Přidali i  několik světozná-
mých koled, například „Adeste Fideles“ nebo 
„The Little Drummer Boy“. V  pauzách mezi 
jednotlivými skladbami vystoupili sboristé 
s  krátkými recitacemi biblických textů ozna-
mujícími očekávané narození Spasitele. Nad-
šené publikum si ještě vytleskalo přídavek, 
gospel jihoafrického původu: „Siyahamba“.
Program pokračoval výstavou rymaňské vý-
tvarnice Niny Danišové, která stěny bývalé-
ho refektáře vyzdobila svými velkoformáto-
vými olejomalbami ztvárňující náboženská 
témata. V  úvodní řeči uvedla, že tím nejdů-
ležitějším pro ni je „láska, která hory přenáší“. 
Potom si k  pomyslnému mikrofonu pozvala 
svou malou žačku Aničku Minaříkovou, 

která pohovořila o  své tvorbě, vystavených 
obrazech i  úmyslu na založení psího útulku 
v Mníšku pod Brdy.
Nedělní program zakončila komentovaná 
prohlídka do soumraku ponořeného skalec-
kého areálu, které se ujal jeho správce. Na 
účastníky prohlídky čekalo v kostele sv. Máří 
Magdalény i  nahoře v  Poustevně překvape-
ní: vítaly je nasvícené obrazy Niny Danišové 
a  recitace Reynkových básní opět v  podání 
Gabriely Míčové.
Adventní koncert s  výstavou obrazů a  ko-
mentovanou prohlídkou byl dalším příjem-
ným počinem města v  nabídce kulturních 
akcí.

Libor Kálmán 
(text i foto)

Udělalo mi velkou radost, že se Rymanští v so-
botu 14. prosince 2024 sešli v  hojném počtu, 
nálada byla sváteční a  veselá. Velké díky patří 
panu faráři Janu Dlouhému, jenž celý program 
zahájil pobožností, která se sloužila přímo před 
svíčkami rozzářenou kapličkou. Lidé si zazpíva-
li a zaposlouchali se do slov, která nás všechny 
vánočně naladila a připomněla podstatu těchto 
svátků. Velmi milým překvapením bylo spon-
tánní vystoupení malé Vanesky, která obecen-
stvu zahrála vánoční koledy na flétnu, za což 
právem sklidila obrovský potlesk. Andělská ces-
ta s lucerničkami zavedla děti do hasičárny, kde 
je za splněné úkoly čekala sladká odměna.
V  klubovně, která doslova praskala ve švech, 
zazpíval a na kytaru zahrál Martin Hrubý z Ry-
maně. Lidé nanosili plno dobrot na ochutnání, 
nechybělo ani dobré pití pro zahřátí. Všichni 
se příjemně bavili. Pro děti byla nachystána 
vánoční dílnička, která přinesla radost nejen 
jim, ale také rodičům.
Slavnostně a vkusně vyzdobená kaplička byla 
mimořádně otevřena také o  Štědrém dnu. 

Lidé si zde mohli symbolicky zapálit svíčku 
a  na štědrovečerní stůl si odnést Betlémské 
světlo. Jedna rodina si pro světlo přišla dokon-
ce až z Mníšku. Za nazdobení vánočního stro-
mečku u kapličky děkujeme dětem a rodičům 
z dětské školky Chaloupka. 

Chtěl bych touto cestou poděkovat všem, kte-
ří se na obou akcích podíleli. Adventní setkání 
u  kapličky a  Betlémské světlo v  kapličce zor-
ganizoval osadní výbor za finančního přispění 
města.

Luboš Kožíšek

Na Skalce koncer toval  Mní šeck ý chrámov ý sbor

Adventní setkání u kapličky v Rymani se náramně vydařilo

Čtvrtou adventní neděli vystoupil ve vánočně vyzdobeném sálu skaleckého kláštera Mníšecký chrámový 
sbor. Skalka se na jeden den ponořila do slavnostní atmosféry, kterou si přišla užít více než stovka zájemců.

Mníšecký chrámový sbor Nina Danišová se svou žačkou
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Návštěvníci si tak mohli připomenout, jak chystali vánoční svátky naši 
předkové v  19.  století. Některé z  nich snad ještě přetrvávají v  našich 
rodinách dosud. Venku na kamnech připravoval Pučálník postní po-
krm z naklíčeného hrachu zvaný pučálka, kterou zpestřoval slaninkou. 
Vysloužilý voják zase lil do studené vody roztavené olovo, aby podle 
výsledného tvaru zjistil, jaká ho čeká budoucnost. V příjemně vyhřáté 
budově Oáza se všichni věnovali dalším staročeským zvykům. Ze su-
šeného ovoce a oříšků se vyrábělo „Jablko zvané svět“, které nahoře 
značilo hojnost a dole chudobu.
Z těsta se pod dohledem Perníkářky připravovaly ve formičkách perníč-
ky. Ze skořápek od vlašských ořechů a zapálenou svíčkou uprostřed se na 
hladině pouštěly lodičky, aby se zjistilo, jak daleko od domova nás osud 
napřesrok zavede. Ze včelího vosku se připravovaly svíčky. Různobarev-
nými polevami z bílku se zdobily perníčky. O pohodovou předvánoční 
náladu se uvnitř starala Příležitostná kapela pod vedením Víti Hezkého.
Organizátoři mysleli i na uspokojení chuťových buněk a za dobrovol-
ný příspěvek byly k dispozici výtečný svařák a domácí sladké pečivo. 
Ukrajinští přátelé připravili boršč a golubce (zelné listy plněné mletým 
masem) se zakysanou smetanou. Venku na pódiu koncertoval Hvozd-
nický pěvecký sbor s adventními písněmi. Vrcholem akce byla dvě de-
setiminutová představení živého betlému, po právu pokaždé odměně-
ná mohutným potleskem publika (na fotografii). Všichni herci své role 
zvládli bravurně, občasné přeřeknutí nebo polozapomenutý text jim 
shovívavé obecenstvo rádo odpustilo. Takto společně po sousedsku se 

bavili a příchod Spasitele oslavovali lidé, jak to před 150 lety zazname-
nal folklorista a  sběratel staročeských tradic Čeněk Zíbrt. Každý, kdo 
Farní zahradu navštívil, musel uznat, že naši předkové měli Vánoce roz-
manitější a veselejší., a to i bez elektroniky.

Spolku Rorejs patří velké poděkování za to, že stále udržují ma-
lebné staročeské tradice a zvyky.

Libor Kálmán (text i foto)

Hrálo, zpívalo a  tančilo v  něm 17 dětí z  mníšecké farnosti, hudební 
doprovod zajistili dospělí. Velký sál Pavilonu se zaplnil doslova do po-
sledního místa, odhadem přišlo 150 návštěvníků, kteří si nenechali ujít 
o tom, jak nejen tři mudrci, ale i zvířátka putovala do Betléma za právě 
narozeným králem.
Zvířátkům byla průvodkyní želva, protože „může soupeřit se lvy a mou-
drostí vyhraje“. Nejprve potkala zlé vlky, kteří „dostali do vínku, že jak 
opustí maminku, tak zvlčí“. Želva některé z nich přesvědčí, protože při-
cházející král bude mít rád každého – tedy i vlky: „Přijde král, co bude 
všechny vést k lásce, která mění svět a vlk přestane nenávidět“. Potom na-
razí na ovce, které chtějí vlci smlsnout, ale želva jim to zakáže, protože: 
„Kdo chce putovat za králem, už nesmí dělat zlé věci.“ Ovce zapochybují 
o tom, že by na ně byl král zvědavý, protože jsou „moc obyčejné, tělo 
tlusté, nohy krátké, líce bledé a nikdo je nebere moc vážně.“ Želva je ale 
přesvědčí, aby putovaly s nimi, protože král „do svého království nezve 
mocné pány, ale všechny chudé, malé, ubohé.“ Potom narazí na osla, kte-
rý si o sobě myslí, že je hloupý a nikdo o jeho rozum nestojí. Společ-

ně ho přesvědčí, že není hloupý, ale dobromyslný a  jednou na svém 
hřbetu poveze Spasitele světa. Dále potkají volka, který si myslí, že už 
je starý, nikdo ho nepotřebuje, a ještě navíc lidé používají jeho jméno 
jako nadávku. Želva mu však odpoví, že král přichází pro všechny: pro 
mladé i  staré, zdravé i  nemocné…i  pro bývalé lumpy. Muzikál končí 
příchodem do Betléma, kde se tři mudrci i zvířátka pokloní nově naro-
zenému králi, Ježíši Kristu (na fotografii), který „nese radost, lásku vám, 
naší hvězdou on je sám“. Diváci měli možnost sledovat krásný příběh 
lásky a naděje vyprávěný dětmi.

V muzikálu hrály, zpívaly a tančily děti: Markétka Ptáčková, Maruška 
Jindráková, Kristýnka Kopecká, Niki Svobodová, Anička Nováková, 
Kačka Loudová, Áňa Kácovská, Aneta Ondráčková, Šimon Večeřa,  
Verunka Nováková, Miriam Kopecká, Bětka Borská, Markétka Nováková, 
Barča Vařílková, Líba Hrubá, Verunka Nováková a Tonda Hrubý.
Na hudební nástroje je doprovodili dospělí: Veronika Kopecká  
a Tereza Petrová (housle), Barbora Kopecká (klarinet), Martina Krejčová 
(zobcová flétna), Marek Novák (violoncello) a Pavla Nováková (piano).

Představení mělo, ostatně jako každý rok, také charitativní rozměr a na 
dobrovolném vstupném se vybralo celkem 12 472 Kč pro Azylový dům 
sv. Ludmily pro matky s dětmi Mokrovratech. V šesti bytech tam žije 
19 dětí ve věku od 3 měsíců do 14 let a podle slov jeho ředitele Fran-
tiška Petráka bude vybraná částka použita na pořádání volnočasových 
aktivit: výletů, kulturních akcí a dalších. Kromě finančního příspěvku si 
s sebou do Mokrovrat odvezl i několik tašek plných ošacení a obuvi pro 
děti, které přinesli návštěvníci akce.

Děkujeme účinkujícím dětem i dospělým za úžasný předvánoční záži-
tek! Zvláštní poděkování patří také oběma autorkám, Daniele Feltové 
a Pavle Novákové. Těšíme se, že se muzikál dočká repríz.

Libor Kálmán (text i foto)

Rorejsové s přáteli vyčarovali kouzlo staročeských Vánoc

Dětský muzikál přispěl na dobrou věc 12 tisíci korunami

Až do časů císaře pána se jedno adventní odpoledne přenesla Farní zahrada. Členové mníšeckého spolku 
Rorejs tu s přáteli pořádali tradiční akci NA VÁNOCE DLOUHÝ NOCE.

Den před Štědrým večerem se v Pavilonu odehrál, odzpíval i odtančil muzikál PUTOVÁNÍ ZA HVĚZDOU, 
jehož autorkami jsou členky mníšecké farnosti Daniela Feltová (texty a režie) a Pavla Nováková (hudba).
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Důstojným způsobem si již druhým rokem 
připomeneme tragický osud 28 židovských 
spoluobčanů, kteří se stali obětí holokaustu. 
V  roce 1942 byli nacistickou okupační mocí 
donuceni odejít ze svých mníšeckých domo-
vů do terezínského ghetta, které bylo pro vět-
šinu z nich pouze přestupní stanicí do někte-
rého z vyhlazovacích táborů.
Nejstaršímu z  nich bylo v  době odchodu 
z Mníšku 70 let, nejmladšímu necelých 7 let.

příjmení  
a jméno

zavražděn/a  
ve věku

Bondy Rudolf 30 let

Bondyová Regina 70 let

Deutsch Alfred 30 let

Deutschová Ida 66 let

Glauber Pavel 46 let

Glauberová Ruth Lia 13 let

Glauberová Sari 40 let

Gottlieber Alfred 56 let

Gottlieber Gerhart 22 let

Gottlieberová Helena 53 let

Gottlieberová Magda 22 let

Herschmann Josef 44 let

Herschmann Petr 12 let

Herschmannová Elfrieda 43 let

Herschmannová Elsa 7 let

Kaufmann Edvard 63 let

Kaufmannová Amálie 65 let

Mautner Julius 59 let

Meierová Dorit 12 let

Meierová Felicitas 13 let

Meierová Piroska 47 let

Nathan Hugo 67 let

Nathanová Aloisie 64 let

Ritterová Adolfina 69 let

Russová Berta 61 let

Schütz Leo 42 let

Šiková Anna 55 Let

Šiková Růžena 19 let

„V loňském roce jsme uskutečnili vzpomínkovou 
akci na židovské spoluobčany v  tomto rozsahu 
poprvé. Slavnostně jsme odhalili pamětní desku 
mníšeckým obětem holokaustu a první dva Ka-
meny zmizelých v Dobříšské ulici. Připomínat si 
židovskou komunitu máme v plánu i do budouc-
na. Židé žili v našem městě téměř dvě století až 
do roku 1942, kdy byli kvůli zrůdné nacistické 
ideologii donuceni z  Mníšku odejít,“ přibližuje 
okolnosti uspořádání akce starosta Petr Digrin 
a dodává: „Novinkou pro letošek bude odhalení 
dalších dvou Kamenů zmizelých v Pražské ulici.“

Mníšek pod Brdy se loni připojil k více než 
šesti desítkám českých měst, kde byly do 
dlažby vloženy takzvané Kameny zmize-
lých nebo Stolpersteine. Tyto dlažební 
kostky s  mosazným povrchem jsou vsa-
zovány do chodníku před domy obětí ho-
lokaustu. První kámen byl položen v  roce 
1992 před radnici v Kolíně nad Rýnem. Od té 
doby jich byly celé Evropě instalovány dese-
titisíce. Od roku 2008 se začaly objevovat 
i v chodnících měst České republiky.

PROGRAM:

Před městským úřadem
(Dobříšská 56):

11:00
Pietní akt u pamětní desky obětem  
holokaustu.

11:15
Pietní akt u Kamenů zmizelých Hugovi 
a Aloisii Nathanovým.

11:30
Slavnostní odhalení dvou Kamenů zmi-
zelých  
Anně a Růženě Šikovým (Pražská č. p. 189).
 
Během aktů proběhnou modlitby za ze-
mřelé Jizkor a budou položeny žluté růže.

Ve velkém sálu Pavilonu
(u ZŠ Komenského 420):

14:00
Zahájení

14:15
Příběh o  Mordechaji Maiselovi a  tajem-
ném pokladu v podání Divadla Feigele. Ve-
selý příběh o tom, co se v lese třpytí, a co je 
ještě cennější než poklad. Hrají děti ze Židov-
ské obce v Praze a herci Magdaléna Duřtová 
a  Vojtěch Duřt. Hudební doprovod: Pavla 
Vondráčková, režie: Vida Neuwirthová.

15:00
Besamim – ukázka izraelských kruhových 
tanců spojená s workshopem pro zájemce 
z řad publika. Vystoupí členové skupiny Be-
samim, která se izraelskými tanci zabývá již 
od roku 1995.

16:00
Manželství v  ortodoxním judaismu – 
přednášku s promítáním povedou judaisté 
Mgr. Jindřiška Rosenbaumová a  Mgr. Jiří 
Blažek. Ponoříte se do fascinujícího světa 

židovských tradic a  zvyklostí, které tvoří 
základ manželského života v  judaismu. 
Objevíte, jak se prolínají láska, víra a rodina 
v tomto jedinečném svazku a získáte nový 
pohled na to, co znamená být součástí to-
hoto duchovního a kulturního dědictví. 
Čeká vás: Prozkoumání tradičního svateb-
ního obřadu pod chupou – Příběhy a mou-
drost, které se předávají z  generace na 
generaci – Diskuse o  moderních výzvách 
a příležitostech v židovském manželství. 

Po přednášce následuje ochutnávka tra-
dičních židovských jídel, které připraví 
kavárna a bistro Tady & Teď.

17:15
Trombenik – koncert klezmer kapely 
Trombenik, která je považována za nejlep-
šího interpreta tohoto žánru v rámci ČR. 
Klezmer je hudební žánr světské židovské 
hudby, který vznikl v 19. a 20. století. Reper-
toár vychází především z taneční hudby ur-
čené pro svatby a jiné oslavy.

Během odpoledne bude k  dispozici publi-
kace Dějiny židovského osídlení Mníšku, 
která na základě dostupných pramenů i na 
základě vzpomínek pamětníků mapuje ži-
dovskou komunitu od první písemné zmín-
ky až po jejich odchod z Mníšku v roce 1942.

„Když jsme připravovali loňskou vzpomínkovou 
akci, nechtěli jsme, aby měla pouze smuteční cha-
rakter, a tak jsme ji pojali více kulturně a společen-
sky. Důstojný průběh i  vysoká účast návštěvníků 
nás utvrdili v tom, že naše rozhodnutí bylo správné 
a  podobnou programovou skladbu jsme zvolili 
i pro letošek,“ hodnotí záměr místostarostka Da-
niela Páterová a  doplňuje: „Zatímco dopolední 
program bude vyhrazen pietě, odpoledne bude vě-
nováno židovským tradicím a zvykům, tajemnému 
příběhu, gastronomii, hudbě i tanci. Rádi bychom 
na pestrý program, který zaujme publikum napříč 
generacemi, pozvali širokou veřejnost. Dozvíte se tu 
spoustu zajímavých věcí o kultuře i běžném životě 
lidí židovského původu a vyznání, kteří tu s našimi 
předky žili v míru a pokoji po několik staletí.“

Akce se koná u příležitosti Mezinárodního dne 
památky obětí holokaustu (připadá na 27. led-
na – v  tento byl před 80 lety osvobozen ně-
mecký vyhlazovací tábor Osvětim).

Finančně ji podpořil Nadační fond obětem 
holocaustu.

Program v  grafické podobě najdete na po-
slední obálce tohoto Zpravodaje.

Libor Kálmán 

Při vzpomínkové akci na mníšecké oběti holokaustu 
odhalíme další dva Kameny zmizelých
První únorovou neděli pořádá město Mníšek pod Brdy akci s názvem VZPOMÍNKA NA ŽIDOVSKÉ 
SPOLUOBČANY. 
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Populární akce Předčasný silvestr se konala již 
podevatenácté (poprvé v roce 2004, neuskuteč-
nily se pouze dva ročníky kvůli covidu). Lidé se tu 
potkali se svými přáteli a známými a nad svaře-
ným vínem nebo jinými laskominami si tu před-
poslední den v roce příjemně popovídali. K tomu 
mohli využít 200litrovou zásobu svařáku, který 
jim již tradičně rozlévali zástupci radnice. Mohli 
se také občerstvit u několika stánků na Pěší zóně 

nebo zajít do podniků lemujících náměstí, které 
se těšily na záplavu pozdních hostů a pečlivě se 
na ně připravily. K pohodovému poslechu i tanci 
jim zahrála a zazpívala mix hitů české i zahraniční 
popmusic kapela SAŠA FAMILY.
Následovaly projevy představitelů města: sta-
rosty Petra Digrina a místostarostek Daniely 
Páterové a Hany Kotoučové a římskokatolického 
faráře P. Jana Dlouhého, ve kterých obyvatelům 

Mníšku popřáli vše dobré do nového roku 2025.
Potom Zora Jandová zazpívala se dvěma školač-
kami českou státní hymnu a vše se schylovalo 
k události, na kterou se přítomní, a mezi nimi 
spousta dětí, těšili asi nejvíce. Vrcholem oslav 
byl profesionální pestrobarevný ohňostroj, od-
palovaný od kostela, který z reproduktorů do-
provodila hudba z filmu Top Gun. Obloha nad 
kostelem doslova hýřila pět minut všemi bar-
vami a efekty a spokojené publikum odměnilo 
ohňostrůjce i organizátory akce zaslouženým 
potleskem (na fotografii).
Zábava pak na náměstí pokračovala, i díky 
upravené vyhlášce o době nočního klidu, 
dlouho do noci. Podle pamětníků se jednalo 
o jeden z nejvíce navštívených Předčasných 
silvestrů v jeho 20leté historii.

Vážení obyvatelé Mníšku, Rymaně 
a Stříbrné Lhoty, přejeme vám do nového 
roku 2025 mnoho zdraví, štěstí a lásky!

Libor Kálmán (text), Lenka Živná (foto)

Lidé se na náměstí loučili  se star ým rokem 2024
Hodně přes tisícovku diváků se přišlo v pondělí 30. prosince na náměstí F. X. Svobody rozloučit se starým rokem 2024.

Do kostela sv. Václava přijelo legendární 
SMETANOVO TRIO (na fotografii) ve složení: 
Jitka Čechová (klavír), Markéta Janoušková 
(housle) a Jan Páleníček (violoncello).
Kostelní loď zaplněná diváky se zaposlou-
chala do skladeb českých velikánů poloviny 
20. století, Josefa Suka a Bohuslava Martinů. 
V  pauzách mezi hudebními vstupy jednot-
livých autorů četl pan farář P. Jan Dlouhý 
z  Matoušova evangelia texty týkající se pu-
tování Tří mudrců/králů z  Východu za naro-
zeným Ježíšem. Na závěr zaznělo klavírní trio 

ruského romantika konce 19. století Antona 
Arenského silně inspirovaného Čajkovského 
tvorbou.
Pro Smetanovo trio znamenal mníšecký kon-
cert generálku na vystoupení v proslulé Wig-
more Hall v  Londýně (s  kapacitou 545 míst), 
které absolvovalo o dva dny později.
Pro mníšecké publikum byl koncert příjem-
ným vstupem do nového roku 2025.

Libor Kálmán (text)
Lenka Živná (foto)

Tříkrálový koncert v kostele zajistilo Smetanovo trio
Dárkem pro všechny fanoušky klasické hudby byl Tříkrálový koncert, který se uskutečnil první lednovou sobotu.
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KNIHY PRO DĚTI

VESMÍRNÍČEK: LETÍME DÁL,  
ANEB, UŽ ZASE USÍNÁME S VĚDOU
Petr Brož; Lucie Škodová
Dva červíci poznání, kteří se občas zahryzají 
v každé hlavě, jsou zpět. Tentokrát budou pát-
rat po stopách mimozemského života.

MLSNÉ MEDVĚDÍ PŘÍBĚHY
Kateřina Karhánková
Miškovi a  Nedvědovi se nechce spát. Ve snu 
ale zažijí nevídaná dobrodružství a  potkají 
spoustu kamarádů. Nebude ono to spaní na-
konec zábavné? Interaktivní knížka pro použi-
tí s elektronickou mluvicí tužkou.

ZOO PRAHA:  
VELKÁ KNIHA PRO MALÉ VYPRAVĚČE
Alena Viltová
Kniha vybízí k  hledání množství postaviček, 
detailů a  mikropříběhů. Vyhledáváním v  ob-
rázcích trénuje soustředěnost a postřeh.

NOC
Retraut Susanne Berner
Celoobrázkové leporelo větších rozměrů pro 
předškolní děti zobrazuje noční dění na uli-
cích města, v parku i knihovně.

SMOLAŘI / Altea Villa
Ilustrovaná kniha představuje neobyčejné pří-
běhy žen a mužů, kteří přežili vlastní neštěstí 
a jejichž příběhy se vypráví dodnes.

NEJZNÁMĚJŠÍ DĚSIVÉ PŘÍBĚHY
Deset strašidelných příběhů klasiků světové li-
teratury, především anglických a amerických, 
ve kterých se setkáte například s  Drákulou, 
Frankensteinem, Jekyllem a  Hydem, mumie-
mi, přízraky i čarodějnicemi.

KNIHY PRO DOSPĚLÉ

LETNICE / Miroslav Hlaučo
Román odehrávající se na počátku 20. století 
v  zapadlém městečku Svatý Jiří. Obyvatelé 
tohoto zvláštního místa žijí zcela odříznuti od 
velkých technických zázraků a  ruchu velko-
měst. Přesto začínají tušit, že se doba mění.

KDE ZPÍVAJÍ RACI / Delia Owens
Mysteriózní román zasazený do divoké příro-
dy amerického jihu, ve kterém se záhada vraž-
dy mladého muže snoubí s příběhem opuště-
ní i zoufalého hledání lásky.

MARKOVÍČ: LOVEC PŘÍZRAKŮ
Jiří Markovič; Viktorín Šulc
Elitní kriminalista a šéf pražské mordparty líčí pro-
slulé případy, na jejichž vyšetřování se podílel. 

SYNDIKÁT / Leoš Kyša
Tohle není sci-fi. Tohle je příběh, co se stane. Pří-
běh z budoucnosti tak blízké, že než knihu do-
čtete, určitě se stane. Možná, že každému z vás.

V CIZÍCH BOTÁCH / Jo Moyesová
Dvě ženy. Dva životy. Jeden den, který všech-
no změní... Osobitý román od populární brit-
ské autorky pracuje s  oblíbeným motivem 
záměny zdánlivě obyčejných předmětů, která 
však může mít nedozírné následky.

ŠEST RAKVÍ / Angela Marsonsová
Další případ pro Kim Steneovou a  její tým. 
Vražda dvou dětí, které měla zabít jejich mat-
ka, v  Kim vyvolá traumatické vzpomínky na 
její vlastní dětství.

MARTA DĚTI NECHCE / Petra Soukupová
Psychologicky laděný román o ženě, která se oci-
tá v bodě, kdy se musí vypořádat nejen s vlast-
ním životem, ale také s očekáváními svého okolí.

KAREL IV. HROZBA TEMNÝCH ČASŮ
Jaromír Jindra
Další díl historické série z poloviny 14. století, 
která je do značné míry inspirována skutečný-
mi událostmi z doby krále Karla IV. 

Tereza Bauerová, knihovnice

Představujeme čtenářům nové knihy v městské knihovně
knihovna.mnisek.cz / telefon: 318 592 552, 731 693 021 / e–mail: knihovna@mnisek.cz
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Do roku 2025 vzhlížím s optimismem a nadějí, ale 
zároveň i s obavami. Každý, kdo si přečte na inter-
netu zprávy z domova i ze světa, musí být zděšen 
z toho, kolik je všude agrese, násilných činů a ne-
návisti.
Dlouho jsme se mohli utěšovat, že drastické hro-
madné útoky jsou od nás daleko, například na 
amerických školách nebo na německém tržišti. 

Jenže ono to tak už není, bohužel už i naše, zatím klidná země, se s ně-
čím takovým potkala.
Přibývá technologií, ale ubývá obyčejného lidského přístupu. Chápu, že 
my všichni bychom rádi vzhlíželi k nějakým morálním autoritám a řídili se 
jejich příkladem. Ale nabývám dojmu, že i těch potenciálních vzorů stále 
ubývá. Kdo si pustí třeba záznam z jednání Poslanecké sněmovny, musí být 
zděšen, kolik vulgarit, osobních invektiv i nehorázných lží je tam slyšet od 
některých z těch, ke kterým bychom měli vzhlížet jako ke společenské elitě.
Já si ale přesto myslím, že bychom se neměli, my obyčejní občané, od-
volávat na to, jak se chovají třeba někteří politici. Oni si sice zvolili svůj 
způsob komunikace a posouvání hranic etiky považují za normu, my 
ale takoví být nemusíme. Stačí nám k tomu vlastní rozum a zjišťování 
faktů i čerpání informací z více zdrojů.
Nenechme se strhnout dobou, nenahrazujme naši vlastní inteligenci 
a schopnosti inteligencí umělou v plném rozsahu. Je to sice hezké, že AI 
umí napsat dopis podle zadání, ale znamená to, že když nebudu na datech, 
nezmůžu se na víc než na stylisticky i gramaticky podprůměrný výtvor?
Umělá inteligence nemá nahradit lidský mozek, má mu umět pomoci 
být rychlejší a  efektivnější při určitých činnostech. To bychom také za 
chvíli mohli tvrdit, že naše děti se vlastně nemusí vzdělávat, protože co 

potřebují vědět si najdou na Google, a co potřebují vymyslet, zvládne AI.
Bylo by ale dobré si uvědomit, že vše, co AI umí, ji naučil člověk. Člověk 
jí stvořil napsáním zdrojového kódu, a vše, co AI zná, je součtem mno-
ha staletí lidských zkušeností a vzdělávání.
Najděme si sami hranice, které technologiím v našich životech vymezíme. 
Vraťme se k normální lidské komunikaci. Dnes se stalo módou v případě 
názorového nesouhlasu řešit vše nejlépe přes sociální sítě, buď napsat 
oponentovi něco nehezkého na jeho FCB profil či Instagram nebo nejlépe 
založit WhatsAppovou skupinu (protože jen sám za sebe se bojím) a místo 
vyříkání si názorových rozdílů pak zaútočit z virtuálního prostoru. 
No, ale když to dělají někteří z nás dospělých, jak to máme my ve ško-
le chtít po dětech? Vážení rodiče, prarodiče, občané Mníšku pod Brdy 
a okolí, moc vás za všechny učitele naší školy prosím, komunikujme spolu 
napřímo, zjistěme si informace z více zdrojů, přemýšlejme více pozitivně, 
s nadhledem. V dětech podporujme osobní komunikaci a vysvětlujme 
jim, že kohokoli napadat například přes sociální sítě je vlastně zbabělost. 
A my přece nechceme, aby zbabělost byla červenou nití táhnoucí se je-
jich celým životem. Škola nemůže nahradit výchovu v rodině, může s ní 
pouze pomoci, pokud budou mít děti z rodiny ten zdravý základ.
Jestli se mnou souhlasíte alespoň v něčem, co bylo výše napsáno, pak 
budu vzhlížet do nadcházejícího roku 2025 s  o  něco větším optimi-
smem. Děkuji vám všem, kteří jste se dočetli až sem.
Přeji klidný rok 2025, který prožijeme s pocitem, že jsme pro naši budouc-
nost alespoň něčím malým přispěli …. Neil Armstrong při vstupu na Měsíc 
řekl tuto památnou větu: „Je to malý krok pro člověka a velký skok pro lidstvo.“
Tak pojďme společnými malými krůčky udělat něco jak pro naši zemi, tak 
pro celou planetu, naše děti i pro sebe.

Vaše Michaela Pažoutová, ředitelka ZŠ Komenského 420

V rámci výuky o holokaustu se žáci 5.C vydali ke dvěma mníšeckým 
Kamenům zmizelých, které jsou umístěny před domem v Dobříšské 
ulici č. p. 53, odkud v létě 1942 museli odejít manželé Nathanovi.
Kvůli panujícímu počasí byl text na Kamenech již téměř nečitelný, pro-
to si školáci s sebou přinesli čistící prostředky, aby jejich povrchu navrá-
tili původní lesk (na fotografii).

Kameny zmizelých jsou dlažební kostky s mosazným povrchem 
velké 15×15 cm vsazené do chodníku před domy obětí nacistického 
režimu. Uchovávají paměť na osoby, které zde kdysi žily – podle slov 
Talmudu: „Je člověk zapomenut pouze tehdy, když je zapomenuto jeho 
jméno“.

Johana Švarcová, třídní učitelka 5.C

M a l ý m i  k r ů č k y  d o  r o k u  2 0 2 5

Páťáci pečují o Kameny zmizelých

Každý den se zajímám o dění v naší zemi i ve světě. Vnímám, jak se mění svět nejen na Ukrajině, v Izraeli, 
v Sýrii, ale i na Slovensku. A často si kladu otázku, co všechno má vliv na změny u nás v České republice.
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Partnerství s Národním divadlem
V první řadě musíme zmínit partnerství s Národním divadlem. Již řada tříd 
vyrazila do Národního divadla na zajímavá představení. Ani nás, pedagogy, ne-
napadlo, že seznámit s operou ty nejmladší žáky není vůbec špatný nápad. Dle 
reakcí žáčků byla opera Jeníček a Mařenka zajímavá a určitě k tomu přispělo i to, 
že text libreta si děti mohly v průběhu představení průběžně číst na obrazovce 
před sebou. S velkou odezvou se setkala také možnost jít se podívat do zákulisí 
divadla a vidět tak říkajíc pod pokličku příprav operního představení.

Podobné dojmy měli i výrazně starší žáci 8. ročníku po absolvování tvůrčí 
dílny Divadlo? Divadlo! ve Stavovském divadle. Nejen, že i oni viděli pod 
pokličku, když v přímém přenosu sledovali stavbu scény k představení Ne-
bezpečné známosti včetně utajeného výtahu na stěhování kulis, o kterém 
určitě neví každý, ale dokonce to tajemné místo, kam kulisy mizí a odkud se 
berou, mohli i navštívit. Už jen cesta do sklepení divadla byla dobrodružná 
a pohled na všechny ty rekvizity a kulisy dechberoucí. To ale vůbec nebylo 
všechno. Žáci měli nejstarší dochované pražské divadlo v podstatě jen pro 
sebe, což je samo o sobě unikátní zážitek, ale ani to nebylo všechno. Když 
zjistili, že mají za úkol v malých skupinách „prošmejdit“ sál, lože, chodby, 
šatny a salonky a hledat indicie k vyluštění divadelní detektivní hry, jejich 
nadšení nešlo přehlédnout. A opět to nebylo všechno. Ani půda Stavovské-
ho divadla jim nezůstala utajena. Na té se ukrývá zkušebna činohry a naši 
žáci si v místech, kde velcí divadelní herci zkouší svoje role, mohli vymýšlet 
vlastní krátké etudy, vyzkoušet si kostýmní doplňky, pohybovat s loutka-
mi, zkrátka osahat si divadlo se vším všudy. Osmáci si umí krásně hrát na 
divadlo a jejich další spolužáci, které dílna čeká letos, už se na ni moc těší. 
Nesmíme opomenout zmínit, že lektorky Národního divadla, které celou 
dílnu vedly, svým přátelským přístupem a  schopností předat informace 
mladému publiku, už tak fantastický zážitek ještě umocnily. Doufáme, že 

největší odměnou pro ně bylo, když jeden žák po skoro čtyřech hodinách 
v prostorách divadla prohlásil: „Jako fakt jsme tady byli tak dlouho, to bych 
neřekl, nenudil jsem se ani minutu.“ Ostatní s ním souhlasili.
Mnoho tříd vyrazilo také na Novou scénu Národního divadla na „předsta-
vení“ Takže asi tak, což je unikátní divadelní projekt Činohry Národního 
divadla a Národního divadla Young ve spolupráci s teenagery z dětských 
domovů. V  lednu nás čekají ve Stavovském divadle Bakchantky, antické 
drama v hávu muzikálu a před představením budeme mít opět tvůrčí díl-
nu, tentokrát v prostorách bývalého Annenského kláštera. Věříme, že žáci 
opět nebudou zklamaní.
Naše spolupráce s Národním divadlem ale nepřináší jen možnost navštívit 
představení, dílny a  projekty připravené divadlem. Deváťáci, připravující 
své absolventské představení, měli možnost si svůj scénář nejen zkon-
zultovat ale i  zahrát před lektorkou činohry Národního divadla Zuzkou 
Kráĺovou, a to opět na zkušebně Národního divadla. Už se moc těšíme, až 
jejich dílo uvidíme. Národní divadlo nám také moc pomohlo, když jsme 
připravovali oslavy výročí 17. listopadu 1939 a 1989. Naši osmáci na sobě 
neměli ledasjaké kostýmy, ale dostali k dispozici uniformy z fundusu kos-
týmů Národního divadla.

Akce k výročí 17. listopadu
Na výročí listopadových událostí let 1939 a 1989 jsme se poctivě připravo-
vali už od léta, a to nejen ve škole, ale spolupracovali jsme úzce s vedením 
města, které věnovalo těmto výročím velkou pozornost a k připomínce těch-
to událostí připravilo 23. listopadu komponovaný program v sále Pavilonu 
a v okolí školy, kde měla veřejnost možnost nechat se „umravnit“ příslušníky 
SNB v podání členů spolku Čejka, shlédnout představení Magdalény, o. p. 
s. poslechnout si Plastic People of the Universe i  revoluční písně v podání 
našich žáků. Nechybělo ani dobové občerstvení a retro výstava.
Ve dnech této události předcházejících probíhaly školní akce k  oslavám 
těchto výročí. Naše žáky navštívili velké osobnosti Sametové revoluce, 
například bývalý studentský vůdce a  zakladatel organizace Člověk v  tís-
ni Šimon Pánek, filosof, bývalý politik a  disident Daniel Kroupa, historik 
Petr Blažek a další. Všichni věnovali svůj čas našim žákům proto, aby s nimi 
o  těchto událostech mohli debatovat, aby důležitost demokracie vnímali 
nejen prostřednictvím výukových materiálů, ale také díky kontaktu s akté-
ry této celospolečenské změny. Školu jsme vyzdobili tematickými materiály 
a plakáty, žáci zhlédli řadu zajímavých audiovizuálních i  jiných výukových 
materiálů a osmáci si pro své prvostupňové spolužáky, žáky ZŠ Komenské-
ho 886 a pro děti ze školek připravili projekt vrstevnického učení s názvem 
Stezky ke svobodě. Cíl tohoto projektu nejlépe pojmenovala jedna ze skvě-
lých učitelek naší školy, když řekla, že jím „zaséváme semínko demokracie“. 
Toto symbolické semínko představuje jak důvěra v naše osmáky, že dokáží 
události, které sami nezažili, nacítit natolik, aby své postřehy předali dál, tak 
především právě to semínko, které osmáci vložili do mladších dětí. Celý tý-
den kvůli tomu doslova mrzli na školním hřišti, jen aby dokázali atmosféru 

Ohlédnutí za podzimními a předvánočními akcemi
Letošní podzim byl v naší škole přímo nabitý akcemi, a to jak tradičními, tak zcela novými.

Ve skladu kulis Národního divadla

Na recepci školy se sešlo téměř 500 krabic s dárky
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Prvními aktivitami byly dva zajímavé workshopy: využití kávové sedliny ze 
školních kabinetů pro pěstování hlívy ústřičné a analýza odpadků z tříd-
ních košů. Žáci tak na vlastní oči viděli, jak je možné dát zdánlivě nepouži-
telným materiálům nový smysl a kolik procent odpadu, které máme v ko-
ších, lze dále třídit, například bioodpad. 
Hlavním tématem tohoto roku tak bude sběr a využití bioodpadu na škol-
ním kompostu.

Do školní jídelny jsme umístili nádobu, kam mohou děti, které snědí ovoce 
hned po obědě, vyhodit kompostovatelné zbytky přímo na místě.
Věříme, že díky těmto aktivitám žáci pochopí důležitost udržitelného pří-
stupu k odpadu a naučí je praktickými kroky, jak být šetrnější k životnímu 
prostředí. O  dalších novinkách v  rámci projektu vás budeme informovat 
v dalších článcích.

Johana Švarcová a Kateřina Čadková, třídní učitelky 5.C a 7.D

Žáci naší školy se během listopadu zapojili do charitativní akce na podpo-
ru dětského onkologického oddělení v Nemocnici Motol. Pod rukama dětí 
vznikla spousta nádherných vánočních ozdob, které rozzářily nemocniční 
prostory a přinesly radost tam, kde je nejvíce potřeba.
Výroba probíhala s  velkým elánem a  radostí v  několika třídách. Děti se 
s chutí pustily do stříhání, lepení a zdobení, vznikaly klasické ozdoby na 
stromeček, ale také papírové řetězy, kapři s papírovými proužky a další ori-
ginální dekorace. Každý zapojený žák přispěl svou trochou do výsledného 
díla, které, doufáme, vykouzlilo úsměv na tvářích malých pacientů.

Věra Strnadová, třídní učitelka 1.C

těchto událostí co nejvěrněji zprostředkovat. Některé třídy dramatizovaly 
dějinné zvraty od uzavření vysokých škol a smrti Jana Opletala v listopadu 
1939 až po projev Václava Havla po zvolení prezidentem svobodného Česko-
slovenska v prosinci 1989, jiné třídy si vybraly fragmenty této doby a umož-
nily svým divákům tyto události zažít jejich prostřednictvím. Ohlasy na tento 
projekt, spojující v sobě zážitkovou pedagogiku, místně zakotvené a vrstev-
nické učení, byly veskrze pozitivní, ze strany školek a vedení města dokonce 
nadšené, což všechny aktéry moc potěšilo.
Kromě toho, ale určitě ne na pozadí života ve škole probíhá environmen-
tální projekt Cirkulární školy, o kterém se dočtete v samostatném článku 
na str. 24 , v rámci ochrany životního prostředí jsme také zasadili vlastní 
kousek lesa, nadále přibývají noví účastníci projektu DoFe, o kterém jste 
se mohli dočíst v minulých číslech a mnoho dalšího.

Krabice od bot
S přibližujících se adventem jsme nezapomněli ani na pomoc potřebným 
a škola se stala jako každoročně sběrným místem pro projekt Krabice od 
bot – dárky pro znevýhodněné děti, kterých se opět sešlo opravdu hodně. 

Knoflíkáč
O adventní pomoci pro nemocnici v Motole pojednává samostatný článek na 
str. 24 a samozřejmě i výtěžek z Knoflíkového trhu z velké části pomohl těm, 
kteří naši pomoc potřebují. Tentokrát směřoval do rodin postižených letošní-
mi povodněmi. Oproti loňskému sněhem zasypaném trhu, tentokrát nám na 
Knoflíkovém trhu svítilo sluníčko a atmosféra byla skvělá. Výrobky i občerstve-
ní, které se na trhu sešlo, byly velmi povedené, a především vytvořily příleži-
tost k tomu, co je na trhu možná tím nejdůležitějším, a sice možnost se potkat, 
pozdravit se, popovídat si, prostě být chvíli pospolu v našem městečku.

Podzim byl nabitý událostmi, jaro jistě nebude jinačí. V  květnu nás čeká 
80. výročí konce 2. světové války, těšíme se na zápis našich nových prv-
ňáčků, určitě zase proběhnou nějaké snídaně a ani partnerství s Národním 
divadlem nekončí. Zkrátka budeme se i nadále snažit, aby škola pro život 
nebylo jen heslo, ale realita, aby naše škola byla součástí komunitního živo-
ta. Jsme vděční za důvěru a podporu, kterou nám občané Mníšku projeví, 
moc si jí vážíme a budeme se snažit ji ani v tomto roce nezklamat. 

Zora Kusáková, zástupkyně pro celoškolní projekty a PR

C i r k u l á r n í  š k o l a

Vánoční radost z naší školy 
pro dětské pacienty v Motole

Tento školní rok jsme se rozhodli udělat krok směrem k udržitelnosti a zapojili jsme se do projektu 
Cirkulární škola. Třída 7.D se celý rok účastní workshopů a přednášek.

Obě fotografie byly pořízeny při kostýmové zkoušce  
ve zkušebně na půdě Stavovského divadla
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Na návštěvníky, především z  řad příbuzných a  kamarádů účinkují-
cích dětí, čekala příjemná hodinka plná hudby na adventní a vánoč-
ní téma. Muzika se střídala s recitací veršů Jaroslava Seiferta. Během 
koncertu vystoupilo na 30 posluchačů a  posluchaček základní 
umělecké školy ve věku od 7 do 18 let. Vesměs se jednalo o sklad-
by, které žáci nacvičovali během podzimu a veřejným vystoupením 
chtěli potěšit především své rodiče i pedagogy. Některé z nich dopro-
vázeli na klavír, kytaru, lesní roh nebo perkuse jejich učitelé a učitel-
ky. Zazněly například anonymní adventní píseň „Sedí pantáta“, lidová 
koleda „Byla cesta, byla ušlapaná“ nebo moderní vánoční píseň „Půl-
noční“. V jazzovém aranžmá se představilo uskupení 70 Fingers s iko-
nickou skladbou „Jingle Bells Rocks“. Akci zakončil společný koncert 
pěti lesních rohů.

Koncert, uskutečněný před zcela zaplněnou kostelní lodí, byl milým 
dárkem dětí jejich příbuzným k vánočním svátkům. Je radost sledovat 
malé hráče, věnující se ušlechtilé zálibě, kterou klasická hudba beze-
sporu je. Doufejme, že jim zaujetí pro hudbu vydrží co možná nejdéle 
a budou dělat sobě i obecenstvu radost na některém z příštích koncer-
tů například i v mníšeckém kostele sv. Václava.

Libor Kálmán 
(text i foto)

Od září 2025 se v  Mníšku pod Brdy otevře v  pořadí již třetí 1. třída 
s dvojjazyčnou výukou v programu Young Hippocampus.

Zatímco současní prvňáčci si na školu postupně zvykají a na jejich ces-
tě je společně provází česká paní učitelka Lucie Šťovíčková spolu s ang-
lickou paní učitelkou Holly Jacobson, jejich starší spolužáky z druhého 
ročníku budou v  letošním roce čekat první jazykové zkoušky Camb-
ridge YLE Starters. Naši žáci z jiných škol jsou v těchto zkouškách velmi 
úspěšní a opakovaně získávají ty nejlepší výsledky. Věříme, že se našim 
mníšeckým druháčkům povede stejně dobře.

Případné zájemce o  dvojjazyčné vzdělávání, 
bychom rádi pozvali na prezentaci programu 
Young Hippocampus, která se uskuteční ve 
středu 12. února od 17:00 v prostorách Pavi-
lonu.

Jana Netřebová

Žáci ZUŠ přivítali předvánoční čas hudbou v mníšeckém kostele

Pozvánka na prezentaci anglicko-české bilingvní třídy

Druhé prosincové úterý uspořádala ZUŠ Řevnice/Mníšek pod Brdy pro veřejnost VÁNOČNÍ KONCERT.

Další rok se přehoupl a rodiče předškoláků budou na jaře opět čekat zápisy do 1. ročníků základních škol.

Malé zpěvačky v doprovodu kláves a houslí
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Chobotničky
Chobotničky v prosinci ve třídě přivítaly Miku-
láše s  anděly a  čerty, který se ujistil v  tom, že 
zlobení se dá napravit a všechny děti odměnil. 
Dále pak měly Chobotničky na pilno. Seznámily 
se s vánočním příběhem, stavěly město Betlém 
a přístřešek pro narozeného Ježíška, pekly per-
níčky a  vyráběly vánoční ozdoby pro stromek 
na náměstí, který společně s Rybičkami ozdobi-
ly. Byl i  čas na hrátky se sněhem a  obdivování 
vánočně vyzdobeného Mníšku. Měsíc prosinec 
Chobotničky zakončily „Adventním tvořením“, 
kde zahráli pohádku „O Budulínkovi“, společně 
s rodiči si vyrobili ozdobu, zahráli a zazpívali ko-
ledy.  

Rybičky
Ve třídě Rybiček se v prosinci celé téma drželo 
Vánoc a adventu. Každý den jsme otvírali okén-
ko adventního stromku a  odpočítávali dny do 
Vánoc. Ve třídě byla spousta vánočních akcí 
k tématu například „Putování za vánoční hvěz-
dou“ v  podání violoncellistky B. Soukupové 
a houslistky D. Jelínkové. Také nás navštívil Mi-
kuláš s čertem a andělem, vyráběli jsme ozdoby 
na stromek na náměstí, pilně jsme se připravo-
vali na vánoční besídku pro rodiče, pekly se per-
níčky. V Edenu byla cítit vůně Vánoc a navštívil 
nás i skřítek s dárky. 

Delfíni
Delfíni se v polovině prosince se zapojili do pro-
jektu „Zachumlaný den aneb pyžamo párty ve 
školce”, který proběhl na Parníku již po několi-

káté. Děti se na něj vždy velmi těší. I  tentokrát 
jsme si užili pestrý den plný sdílení, radosti 
a  smíchu při stavění společného budoáru, při 
čtení pohádky nebo pyžamové diskotéce. Už 
teď se těšíme na další ročník! V posledním týdnu 
před Vánoci jsme se sešli s  rodiči na třídní be-
sídce Delfínků. Děti předvedly své vystoupení 
písniček a  básniček, které si pro rodiče připra-
vily. Vytvořili si s rodiči krásné výrobky s vánoční 
tematikou. Společně jsme strávili předvánoční 
čas v příjemné a pohodové atmosféře.

Mořští koníci 
Mořští koníci v prosinci s nadšením i s troškou 
obav a strachu přivítali ve třídě návštěvu. Miku-
láše, čertů a andělů. Děti, které se bály, schovali 
andělé pod svá křídla a neposední čerti zjistili, 
že v  naší školce nemáme žádné zlobílky. Děti 
zazpívaly písničky a  dostaly sladkou odměnu. 
Děkujeme ZŠ a Petru Lívovi za tuto pěknou tra-
diční spolupráci. Na tvořivé adventní dílničce 
děti vytvořily vánoční přání, ozdoby na vánoční 
stromek na náměstí, domů si odnesly vyrobený 
svícínek, sněhuláčka a sádrové ozdoby. Se vším 
jim pomáhali rodiče a  sourozenci. Na náměstí 
jsme s dětmi nazdobili stromek, který jsme po-
jmenovali Andělníček. V posledním předvánoč-
ním týdnu jsme roznášeli ve městě spolupracu-
jícím organizacím, prodejcům a  našim přízniv-
cům vánoční přání společně se zpěvem koled 
a  vánočních říkanek. Byli jsme odměněni jako 
správní koledníci drobnými dárky, které udělaly 
dětem velkou radost.

Želvičky
Prosinec byl u  nás v  Želvičkách doslova nabitý 
krásnými akcemi. Co určitě stojí za zmínku je vy-
stoupení naší třídy na Knoflíkovém trhu. Děti na 
vystoupení pilně cvičily a jistě budeme mluvit za 
všechny, když řekneme, že to bylo kouzelné. Dále 
jsme si užívali pyžamovou párty, čtení pohádek 
od rodičů a vše jsme zakončili vánoční besídkou 
pro rodiče. Před vánočními prázdninami jsme se 
s dětmi i rodiči rozloučili, popřáli si vzájemně hez-
ké svátky, zdraví, radost a pohodové dny se svými 
rodinami. V novém roce se na všechny a všechno, 
co nás dále na společné plavbě čeká, moc těšíme.

Milí rodiče a přátelé naší školy,
děkujeme Vám za celoroční přízeň, štědrost 
a  sdílení a  přejeme Vám pevné zdraví, mno-
ho drobných radostí, úsměvů a  pohody v  roce 
2025.

Petra Černá (ředitelka) a učitelky Johana Böhmová, 
Lucie Fojtová, Kateřina Kozová, Petra Kramářová 

a Simona Vinická

Prosincové zprávičky z Mateřské školy Nová – z Parníku a Edenu
Poslední měsíc v roce byl bohatý na aktivity ve všech třídách mateřské školy.

Zdobení vánočních stromečků na náměstí

Sbírka na pianino
Díky Rodinné nadaci Karla Komárka (dále jen 
KKF), firmě Petrof a dárcům jsme vybrali částku 
279 000 Kč z  jedné polovinou formou sbírky, 
druhou polovinou přispěla KKF. Na pianino 
v hodnotě 339 000 Kč přispěla i firma Petrof 
částkou 60 000 Kč. 
Ve prospěch sbírky se konala v  sálku ZUŠky 
v  Parníku Koncertní kavárna – Den otevře-
ných dveří. Začali jsme koncertem (na foto-
grafii) a  potom si mohli návštěvníci prohléd-
nout prostory, kde probíhá výuka a  bylo pro 
ně připravené i malé občerstvení. Moc příjem-
né setkání.

Naši dárci, které známe jmenovitě: Druž-
stvo Eurosignal, Karas & Karasová Reality 
s.  r. o., vydavatelství Pierot, Ladislava Mrá-
zová Pešková, Ivana Halamová, Radomil 
Hertl, Alžběta Petrů, Blanka Wurst Hašo-
vá, Pavel Jisl, Petra a  Martin Hrubých, Ivo 
Brabec, Zdeňka Hančová, Marcela Škabrou-
dová, Jan Trčka, p. Brutar, Zlata Švédová, 
Ivana Stieberová, Ester Pavlů, Libor Kálmán, 
Lenka Hrdličková, Martina Dörlová, Tatiana 
Hořejší, Zuzana Jelénková, Vaňkovi, Zuzana 
Kavánová, Ladislav Hobot, Martina Chvoj-

ková, Lucie Gorčica, Michaela Buchtelová, 
Ladislav Kukliš, Karel Hübl, František Mráz, 
Přemysl Volf, Karolína Kuliš Tůmová, Katarí-
na Drozdová, Ada Hrstková, Vojtěch Michá-
lek, rodina Pawlicova... a  mnoho dalších 
jejichž jména bohužel neznáme.

Děkujeme všem, kdo se zapojili a pomohli 
nám splnit náš sen. Nástroj si pojedou naši 
pedagogové vybrat přímo do Hradce Králové 
do firmy Petrof. Až bude piano v našem sálku 
v Nové 499 určitě uspořádáme koncert, aby se 
s ním mohli potěšit i naši milí dárci.

Talentovky nanečisto
V  předchozích letech se touto dobou konaly 
talentové zkoušky na SŠ a VŠ školy výtvarného 
zaměření. Co se týče středních škol, je v tomto 
školním roce poprvé posunutý termín talento-
vých zkoušek až na březen. Jejich výsledky se 
vyhlašují až s těmi na další střední školy, proto 
se konají i později, než tomu bylo v minulých le-
tech. Kdo chce být připravený na jejich průběh, 
může se přihlásit na naše Talentovky nanečisto 
– zbývá ještě termín 8. března. Uchazeči si 
vyzkouší, jak takové zkoušky probíhají, okouk-
nou „konkurenci”, vyzkouší si práci na zadané 

téma a budou tvořit pod určitým tlakem, kte-
rý takové zkoušky přinášejí.  Více se dozvíte na  
www.zus-revnice.cz a je tam ke stažení i přihláš-
ka. Nepromeškejte tuto jedinečnou příležitost.

Pozvánky
Čeká nás toho do léta opravdu hodně, proto 
sledujte náš web a  sociální sítě školy, ať vám 
nic neuteče. Už nyní vás zveme na pololetní 
výstavu výtvarného oddělení a  filmového 
kroužku 29. 1. od 17:00 v sálu Pavilonu, ver-
nisáž výstavy bude jako již tradičně i s dopro-
vodným hudebním programem, a na taneční 
vystoupení 5. 2. od 18:00 také do sálu Pa-
vilonu. 

Za ZUŠ Simona Hrubá (text),
Renata Rychlá (foto)

ZUŠ děkuje všem štědrým dárcům za příspěvky na nové pianino
Šťastný nový rok všem. ZUŠka dostala krásný dárek pod stromeček. Budeme mít v naší mníšecké 
„hudebce“ zcela nové pianino.
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Na malé návštěvníky čekal v sálu Sokolovny tříhodinový program plný 
písniček, tancování a her. O muziku, na kterou se dobře tancovalo, 
kroutilo a hopsalo, se staral DJ Tomáš Vácha. Kreativní animátorky za-
pojily děti do zajímavých šikovnostních her, při kterých si užily spous-
tu legrace: nosily na vratké lopatce dvě neposedné brambory, skákaly 
slalom v pytlích a lepily z barevných papírových proužků řetěz jako vá-
noční dárek pro Mikuláše.
Vrcholem akce byl příchod Mikuláše s anděly a čerty, který doprová-
zely nezbytné kouřové a světelné efekty. Zatímco šikovné děti předaly 
Mikuláši společně vyrobený řetěz a každé po jednom mu zarecitovalo 
básničku, aby od andělů dostaly nadílku (mikulášský perník a pome-
ranč), čerti se od nich raději drželi v uctivé vzdálenosti. Děti si besídku 
moc užily a nikdo neodešel s prázdnou.

Touto akcí se v roce 2024 definitivně uzavřela pětidenní série na sobě 
nezávislých akcí s mikulášsko-čertovskou tematikou.

Do sálu Sokolovny se v poslední době, díky Janě Landerové a dalším 
ochotným sokolkám, vrací tradiční akce, které se tu pravidelně odehrá-
valy v dobách minulých, kdy byla centrem společenského dění v na-
šem městě.

Mníšecký Sokol i nadále pokračuje v organizování zábavných akcí 
pro děti – v neděli 26. ledna odpoledne zve všechny děti do Dob-
říše na Maškarní rej na ledě.

Libor Kálmán (text i foto)
← Básnička pro Mikuláše

V  S o k o l o v n ě  n a d ě l o v a l  M i k u l á š  s  a n d ě l y

Začátek nového roku v lesní školce: Tři králové a kouzlo Vánoc
Učíme děti, že zima není překážkou, ale příležitostí. Sníh, mráz a zimní 
příroda jsou pro ně nejlepším hřištěm, kde tráví jedinečný čas. Rodiče 
by možná nevěřili, jak skvěle děti zvládají zimní podmínky. Teplé vrstvy 
oblečení, teplý čaj v termosce a nadšení z objevování přírody jsou tím 
nejlepším receptem na pohodový den v lese. 
Během prosince se naše školka proměnila v malé vánoční království. 
Děti s průvodci vyrobily na školní zahradě nádherný tradiční betlém 
z přírodních materiálů a během oslavy zimního slunovratu do jesliček 
vložili Ježíška. 
Po vánočních prázdninách přišla oslava Tří králů. Děti si vyrobily papíro-
vé koruny a vydaly se na cestu „za hvězdou“. Při této slavnosti zpívaly pís-
ně, hrály příběh tří mudrců a sdílely moudrost, že to největší najdeme v 
přátelství, rodině a přírodě.  Sedmikvítek se pravidelně účastní Tříkrálové 
sbírky pro Charitu České republiky, a proto i naše děti jste mohli potkat 
během dobročinné koledy v ulicích Mníšku pod Brdy (na fotografii).

Sepsala Markéta Bodoríková, m.bodorikova@gmail.com
Foto: Libor Kálmán

První prosincovou sobotu uspořádal mníšecký Sokol pro všechny (nejen ze Sokola) děti Mikulášskou besídku.

Zima u nás v lesní školce je časem plným kouzelných okamžiků a báječných dobrodružství.

27

SPOLKY



Turnaj se hrál v  termínu 16. až 17.11. 2024 
v „zemi vínu zaslíbené“. Do brněnské X-Arény 
se sjelo celkem 83 mladých badmintonistů, 
z toho 40 děvčat.
Ve dvouhře dívek startovalo 26 hráček. De-
nisa neměla jednoduchou roli – startovala jako 
nasazená jednička. První zápas zvládla hladce, 
ve čtvrtfinále narazila na svou rivalku Dorotu 
Kastnerovou z Hradce Králové a byla z toho tří-
setová bitva. Denda zvítězila poměrem 21-16, 
20-22, 21-15. V semifinálovém a finálovém zá-
pase dokázala nad soupeřkami vyzrát ve dvou 
setech a tím zpečetila své nasazení a dokráče-
la si pro vytoužené zlato!
V  obou párových disciplínách, dívčí a  smíše-
né čtyřhře, se Denise s jejími parťáky podařilo 

dostat až do finále. Byla jedinou hráčkou tur-
naje, které se to povedlo. Zejména ve smíšené 
čtyřhře sahali po zlatu, když šli se soupeři do 
třetího setu. Nakonec z toho bylo stříbro.
Denisa se s  republikou rozloučila bilancí 10 
výher, 2 prohry a odvezením zlata a dvou stří-
brných medailí – opravdu úctyhodný výkon!
Za tímto úspěchem stojí obrovská dřina: prak-
ticky denní tréninky nejen na dvou místech 
v Praze, v Mníšku pod Brdy, ale i v Plzni a Brně.
Chtěla bych Denise za celý klub moc pogratu-
lovat k takto krásným výsledkům. Doufám, že 
bude ve své píli pokračovat a dosáhne všeho, 
co si přeje.

Tereza Kudrnová 
(text i foto)

Vozový park
V roce 2024 jsme se zaměřili na zrepasování star-
ší z našich dvou velkokapacitních cisteren, vozi-
dla CAS 32 Tatra 138. Ač je vyrobená už v roce 
1969, poctivě nám slouží a při požárech lesů či 
polí je často nenahraditelným pomocníkem. 
Naši „bábu“ jsme odstrojili, byl na ní proveden 
repas mnoha částí včetně motoru a nyní čeká, až 
jí nainstalují novější, ošetřenou nádrž a zrepaso-
vané čerpadlo. 
Potkala nás také jedna nemilá událost v  po-
době nehody, jejíž součástí bylo naše vozidlo 
DA Mistubishi Pajero, které označovalo mís-
to dopravní nehody a narazil do naěj jiný vůz. 
Naše Pajero muselo být s ohledem na poško-
zení, které při nehodě utrpělo, trvale vyřaze-
no z provozu, ale naštěstí nám vznikly pouze 
materiální škody, což je to nejdůležitější a náš 
velitel jednotky nyní řeší adekvátní náhradu. 

Cvičení a výcvik
Dále jsme absolvovali několik cvičení a výcvi-
ků na zdokonalování znalostí a schopností 
při zdolávání požárů: zásah při případném 

požáru našeho mníšeckého zámku, zásah při 
případném požáru elektromobilu v  garážích 
komplexu bytových domů v  Edenu, zásah 
u dopravních nehod s vyproštěním zraněných 
osob a  podobně. Vyprošťovací družstvo naší 
jednotky se zúčastnilo Mistrovství Středočes-
kého kraje ve vyprošťování osob z  havarova-
ných vozidel, kde se umístilo na pěkném čtvr-
tém místě.

Výjezdová činnost za rok 2024 (stav k 30. 12.)

počet výjezdů 143

počet událostí 145

požár 26

dopravní nehoda 49

technická pomoc 50

únik nebezpečných látek 6

planý poplach 9

ostatní pomoc 5

Průměrně tedy zasahujeme u 2,78 událostí 
týdně.

Zásahy
Nejvíce zásahů odjezdilo naše prvovýjezdové 
vozidlo CAS 15 MB Atego, které se účastnilo 
118 zásahů. K  zásahům a  v  rámci nich jsme 
letos s  technikou najezdili přes 1 800 km. 
U 91 zásahů jsme byli na místě jako první jed-
notka, u 56 jsme byli na místě jako druhá jed-
notka. 
Mimo katastr Mníšku pod Brdy jsme zasahova-
li také v obcích: Bojanovice, Bratřínov, Černoši-
ce, Čisovice, Davle, Dobřichovice, Jíloviště, Klí-
nec, Kytín, Líšnice, Malá Hraštice, Mokrovraty, 
Nová Ves pod Pleší, Řevnice, Řitka, Vonoklasy, 
Voznice, Všenory a Zahořany.

Poděkování
Opět nezbývá než poděkovat všem našim čle-
nům, kteří vždy obětují svůj volný čas, který by 
mohli trávit s  rodinou nebo jej věnovat sobě 
a investují ho do praktické i teoretické přípra-
vy, údržby techniky a  neváhají vždy, ať už ve 
dne či v noci, vyjet na pomoc kamkoli, kde je 
nás potřeba. 
V  závěru také děkujeme všem stanicím HZS, 
jednotkám sborů dobrovolných hasičů z oko-
lí, policistům, strážníkům městské policie, zá-
chranářům se kterými jsme v uplynulém roce 
mohli spolupracovat a  těšíme se na kvalitní 
spolupráci i v nadcházejícím roce! 
Děkujeme také městu Mníšek pod Brdy za 
podporu a spolupráci.

Přejeme všem do roku 2025 mnoho zdraví, 
štěstí, úspěchů v  pracovním i  soukromém 
životě a  také abyste nás opět nepotřebo-
vali!

Zdroj: Facebook.com/sdhmnisekc

←  Zásah u dopravní nehody

B a d m i n t o n i s t é  m a j í  m i s t r y n i  r e p u b l i k y

H a s i č i  s e  o h l í ž í  z a  m i n u l ý m  r o k e m

Denisa Audy se celý rok připravovala na svůj vrcholný turnaj sezóny – MČR U13 (do třinácti let), kde obstála 
v celorepublikové konkurenci. Podmanila si dvouhru a v párových disciplínách dokráčela až do finále.

Členové JSDH Mníšek pod Brdy JPO III hodnotí v číslech loňský rok 2024.

Mistryně republiky v badmintonu Denisa Audy
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Dárcovská kampaň „Teplo do dlaně“ pomáhá lidem bez domova

Zima na ulici je krutá. Pan Václav trávil první zimu venku. Jednu noc 
nemohl z  důvodu naplnění kapacity přespat v  teplém prostoru noc-
lehárny. Kvůli velkému mrazu přišel o prsty na noze. Ve 38 letech se stal 
invalidním důchodcem a zároveň na čas rezignoval na změny ve svém 
životě. Teď je před panem Václavem a dalšími osobami v lokalitách, kde 
terénní programy Magdalény, o. p. s. působí, zimní období. 
V rámci harm reduction služeb se potkáváme s lidmi, kteří jsou závislí 
na alkoholu nebo dalších návykových látkách, s lidmi, kteří často tráví 
veškerý svůj čas na ulici za jakéhokoliv počasí. Terénní pracovníci jim 
v zimních měsících předávají informace o minimalizaci rizik v souvis-
losti s  nízkými venkovními teplotami a  životem venku. Ohřívače do 

kapsy jsou praktickým pomocníkem při mrazivých dnech. Jejich 
používání může přispět k  zabránění vzniku omrzlin končetin a  jejich 
následné amputace.
Využívají se jednorázové ohřívače, které generují teplo 5 až 12 hodin. 
Tím mohou člověka ochránit před mrazem přes noc. Opakovaně pou-
žitelné ohřívače využijí klienti, kteří mají přístup k horké vodě, ve které 
si je nahřejí. Teplo pak generují zhruba hodinu a lidé tak neprochlad-
nou či se prohřejí. 

Pomozte lidem v nouzi přežít těžké zimní období – Darujte teplo do dlaně:
–  Buď přes projekt na Darujme.cz: www.darujme.cz/projekt/1210368 
–  Nebo posláním částky na bankovní účet Magdalény, o. p. s.: 

388061319/0800  
Text pro příjemce:  
Dar na ohřívače do dlaně.

My se postaráme o předání a poskyt-
nutí návazné sociální a zdravotní péče.

Děkujeme, že s námi pomáháte.

Za Magdalénu, o. p. s.  
Šárka Slavíková Klímová, 

PR manažerka

Centrum adiktologických služeb Příbram působí v lokalitách Příbramska, Dobříše a Mníšku pod Brdy, 
ve kterých poskytuje odborné služby v rámci snižování rizik lidem bez domova. Terénní pracovníci jim 
také pomáhají přežít mrazy bez následných zdravotních komplikací. I malá pomoc v podobě ohřívačů 
do kapsy může minimalizovat riziko omrzlin především dolních a horních končetin a jejich následné 
amputace. Dárcovská kampaň má za cíl vybrat finance právě na tyto ohřívače.

Ú n o r  b í l ý,  p o l e  s í l í 
v e  V o l n o č a s u
Nový rok jsme ve Volnočasu začali tématem předsevzetí, u které-
ho jsme tvořili se slizy. Do programu se také vrací Dny podle Vol-
nočasáků, které jsou velmi oblíbené, a protože bychom měli toto 
období využívat k  odpočinku, nechybělo ani filmové odpoledne 
a společné hry. Tématem nového měsíce Únor bílý, pole sílí si při-
pomeneme, zvyky a pranostiky, které únor přináší a nebude chy-
bět ani tvoření. Pokud jste u nás ještě nebyli, budeme rádi za vaši 
návštěvu. 

Volnočasový klub pro žáky a mládež od 9 do 19 let najdete v přízemí 
Městského kulturního střediska V Lipkách (Na Oboře 610). 
Klub je otevřen každé pondělí od 14 do 17 hodin zdarma. 

Máte dotaz? 
Neváhejte nám napsat  
na sociálních sítí níže.

Za Magdalénu, o. p. s.  
Nikola Míka Zachrlová  
a Charlotte Martínková,  
lektorky Volnočasového klubu

Facebook 
Volnočas Mníšek  

a Instagram 
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Úřednice Hršelová, vedoucí stavebního odbo-
ru, odmítá bezmála dva roky vydat kolaudační 
rozhodnutí a  uvádí, že stavebník nepostupo-
val v  souladu s  vydaným stavebním povole-
ním, jelikož provedl údajně změny stavby tak, 
že tyto jsou údajně svým charakterem v  roz-
poru s uzemním plánováním. 
Právě dotčený odbor územního plánování však 
vydal (na základě požadavku úřednice Hršelo-
vé) kladné souhlasné stanovisko k provedeným 
změnám, které byly s  dotčenou úřednicí pře-
dem, i když neformálně, konzultovány a dojed-
nány. Ta samá úřednice však následně a po roce 
slibů, chlácholení zástupce stavebníka a výmluv 
pro nadbytek práce, vydala nesouhlasné roz-
hodnutí, proti kterému byl nucen se stavebník 
odvolat na Krajský úřad. Zde mu bylo v rámci od-

volání dáno zcela za pravdu a současně tento or-
gán vytkl stavebnímu úřadu celkové pochybení 
v úředním postupu, vydané rozhodnutí doslova 
rozcupoval jako celek a nařídil stavebnímu úřadu 
postupovat dle platné legislativy. 
Úřednice Hršelová, vedoucí Stavebního úřa-
du Mníšek pod Brdy, však ani na toto nařízení 
nadřízeného orgánu nereagovala a  postupo-
vala tak, že věc zdržovala, jednala jen a výhrad-
ně vždy až po podání žádosti stavebníka na 
nečinnost dotčeného stavebního úřadu a tím 
oddálila kolaudaci o další rok. Stavebník podal 
tedy opět odvolání ke Krajskému úřadu a tím-
to napadl opět obsahově nesmyslné vydané 
nesouhlasné rozhodnutí. 
Stavebník se tedy domnívá, že úřednice Hrše-
lová úmyslně škodí, hledá zástupné nesmysl-

né důvody, nedodržuje úřední postup, nejed-
ná v zákonných lhůtách. Dotčená vedoucí sta-
vebního odboru Hršelová svoji práci nezvládá 
a její nečinností je úřad doslova v rozkladu. 
Je nutné si uvědomit, že stavební úřad je zde 
pro občany a jejich potřeby, ne pro svou nečin-
nost, nebo činnost v rozporu se zákony. Rodi-
če stavebníka, pro které byl zdržovaný rodinný 
dům postaven, již v mezičase prodlení umřeli. 
Dotčené úřednici by mělo být doporučeno po-
dat rezignaci, pokud tak neučiní, poté by měla 
mou osobu pro pravdomluvnost zažalovat.

Aleš Ensinger 
tel.: 728 076 479, 

e–mail: alexensinger@hotmail.com

Mníšecký stavební úřad vykopal svým nezákonným 
postupem „válečnou sekeru“

Stavebník získal v roce 2020 stavební povolení 
na stavbu rodinného domu o dvou bytových 
jednotkách. Následně stavebník v červnu roku 
2023 požádal o  vydání kolaudačního souhla-
su. Při kontrolní prohlídce stavby však bylo 
zjištěno, že její provedení je v  rozporu s  pro-
jektovou dokumentací, schválenou stavebním 
úřadem v rámci stavebního povolení. 
Při místním šetření bylo zjištěno, že jednot-
livé části domu jsou oddělené samostatným 
uzamykatelným vchodem, s tím, že v přízemí 
vznikl jeden samostatný prostor a v podkroví 
vznikly další dva samostatné prostory, do nichž 
jsou z chodby osazeny dveře bez kliky zvenčí 
(opatřeny koulí). V každé z těchto nově vznik-
lých prostor je provedena příprava na osazení 
kuchyňské linky a každý tento prostor obsahu-
je vlastní sociální zařízení. Takové uspořádání 

stavby neodpovídá definici bytu v  rodinném 
domě ve smyslu vyhlášky č. 268/2009 Sb., kde 
je v  § 3 písm. g) byt definován jako: soubor 
místností, popřípadě jedna obytná místnost, 
který svým stavebně technickým uspořádá-
ním a vybavením splňuje požadavky na trva-
lé bydlení a je k tomuto účelu užívání určena. 
Provedenými úpravami nevzniká dle názoru 
stavebního úřadu kompaktní byt.
Stavebnímu úřadu přísluší dle ustanovení § 
111 odst. 2 stavebního zákona přezkum žá-
dosti o  stavební povolení, kde ověřuje účinky 
budoucího užívání stavby. Stavební úřad musí 
také zkoumat, zda předložená projektová do-
kumentace nazvaná jako „změna stavby před 
dokončením rodinného domu“, tomuto popisu 
skutečně odpovídá. Rozdělení bytových jedno-
tek v rodinném domě na samostatné místnosti, 

které jsou odděleny uzamykatelnými dveřmi 
bez kliky zvenčí, nenasvědčuje tomu, že tyto 
prostory budou užívány jako jeden byt. 
Stavební úřad je názoru, že stavba provedená 
v  rozporu s  vydaným stavebním povolením 
neodpovídá definici stavby pro trvalé bydlení 
a  je svým uspořádáním rozdělena na ubyto-
vací jednotky v  rodinném domě. Stavba tak 
není rodinným domem, jak uvádí předložená 
projektová dokumentace, a proto byla žádost 
o  dodatečné povolení rozestavěné stavby 
rodinného domu provedeného v  rozporu se 
stavebním povolením zamítnuta. Stavebník 
využil své právo a rozhodnutí stavebního úřa-
du napadl odvoláním.

Bc. Lenka Hršelová,  
vedoucího Stavebního úřadu Mníšek pod Brdy

Vyjádření stavebního úřadu k příspěvku občana

NÁZORY
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Spojovačka
Spojte od body od 1 do 45 a před vámi se objeví obrázek mohutného ploutvonožce, který obývá pobřeží severních moří. Rozhodně nemá rád samotu, často žije ve skupinách,  
kde má až stovku kamarádek a kamarádů. A přestože se svými mohutnými kly vypadá hrůzostrašně, živí se měkkýši, korýši a rybami.

M a l é r  p o v o z n í k a  K a c o v s k é h o

Když se ve středu 3. ledna roku 1900 vracel Josef 
Kacovský (žil v letech 1867–1938) se svým koňským 
povozem z Prahy domů, zastavil se na sklenici piva 
v lahovickém hostinci „U Velanů“. Na košinovém že-
břiňáku s sebou vezl nezaměstnaného Aloise Fetra, 
kterého nabral už na Smíchově. Kacovský Fetra znal 
a  slíbil mu v Mníšku sehnat místo čeledína. Ačkoli 
bylo Fetrovi, bydlištěm na Baních, pouhých 20 let, 
byl již třikrát trestán za podvody.
Po krátkém oddechu v  hostinci svěřil povozník 
hochovi opratě a sám si lehl dozadu do žebřiňáku, 
kde usnul „spánkem spravedlivých“. Toho Fetr vy-
užil, nepozorovaně mu z kalhot vytáhl peněženku 
s 25 zlatými a někde za Zbraslaví zmizel do tmy.

Dvacet pět rakousko-uherských zlatých
(1 zlatý = 2 koruny = 200 haléřů) 
byla v roce 1900 slušná suma, za kterou 
se už dalo leccos pořídit a skromnějšímu  
člověku mohla vystačit i několik týdnů.

–  Dršťková polévka stála v restauraci 10 haléřů.

–  Knedlo-vepřo-zelo se dalo pořídit za 60 haléřů.

– Půllitr piva stál od 12 do 26 haléřů.

– Litr vína se prodával za 60 až 80 haléřů.

–  Deset cigaret značky „Sport“ vyšlo na 20 haléřů 
a zápalky na 2 haléře.

Spící Kacovský o spáchané krádeži vůbec nevěděl. 
Že postrádá peníze zjistil až v momentě, kdy ho kůň 
i  s  povozem dotáhl k  Mníšku k  mýtnému domku. 
Tady ho vzbudil výběrčí s tím, aby mu zaplatil mýto. 
Okradenému povozníkovi bylo hned jasné, co se 
stalo, i kdo mu peníze ukradl.
Hledaného Fetra zanedlouho zatkli v jedné hospo-
dě na Baních, kde hostil několik kamarádů pivem 
a  doutníky. To bylo samo o  sobě dost podezřelé, 
protože jako nezaměstnaný u  sebe žádné peníze 
nemíval, natož aby hostil kumpány.
Před soudem Fetr tvrdil, že ho Kacovský v lahovické 
hospodě opil, jemu se udělalo z vypitého alkoholu 
špatně, a  tak raději na Zbraslavi vystoupil. Kacov-
ského měl při svém odchodu údajně probouzet, 
což se mu ale nepodařilo. Podle zlodějovy výpo-
vědi peníze určitě ztratil sám povozník, když slézal 
z vozu. 
Soud ovšem neuvěřil obžalovanému, který byl vy-
líčen jako „hoch nenechavý a prolhaný“. Alois Fetr 
byl odsouzen za krádež do těžkého žaláře na sedm 
měsíců s posty a k zaplacení náhrady povozníkovi 
ve výši 50 korun.

Z dobového tisku (Národní listy 9. 3. 1900) 
sestavil Libor Kálmán

Foto: z archivu Petra Duška (pravnuk) 

←  Josef Kacovský provozoval povoznictví v č. p. 138 
(dnes Dobříšská). Vpravo na fotografii jeho syn Josef

O platnosti přísloví „Opatrnosti není nikdy nazbyt“ se jednoho lednového večera roku 1900 přesvědčil 
mníšecký povozník Josef Kacovský.
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LUŠTĚTE KŘÍŽOVKU O ZAJÍMAVÉ CENY
„..................................“ (citát najdete v tajence)

Miroslav Plzák (1925–2010) byl český publicista, psychiatr a propagátor 
nových metod v psychoterapii a poradenství. Založil samostatný vědní obor 

věnující se manželství (matrimoniologie).

Správné znění tajenky tohoto čísla nám zašlete nejpozději  
do 15. února 2025 na e-mailovou adresu zpravodaj@mnisek.cz, nebo doručte 

osobně (v pracovní dobu městského úřadu) do redakce Zpravodaje.

Řešení křížovky z prosincového Zpravodaje: Karol Wojtyla: „Neexistuje žádný skutečný mír bez spravedlnosti, pravdy a solidarity.“  
Výhercem dvou dárkových voucherů do multikina se stává Matyáš Novák.

Vylosovaný výherce získá
dva poukazy  
do multikina  
Cinema  
City.
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sobota 15. 2.  od 13.30 hodin
začínáme na farní zahradě – Náměstí F. X. Svobody 38 

www.rorejs.mnisek.cz

MASOPUSTNÍ PRŮVOD MĚSTEM – SRDEČNĚ ZVEME VŠECHNY MASKY!

od 13.30 hodin
na farní zahradě – Náměstí F. X. Svobody 38 

NEJDŮMYSLNĚJŠÍ 

DOSPĚLÁ 

MASKA 

získá poukaz 

na konzumaci 

v pivnici 

Podloubí!!

NEJLEPŠÍ DĚTSKÁ MASKA

vyhraje mísu kremrolí

z Cukrárny Pěší zóna!!

NEJLEPŠÍ 

DOSPĚLÁ 

SKUPINOVÁ 

MASKA 

(alespoň 4 lidé) 

za to, že spolu drží  basu, 

obdrží basu piva!
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Prodám chalupu v obci Malá Hraštice nedaleko Mníšku pod Brdy. 
Tel.: 777 120 281.

  Zastupování u soudů, 
úřadů

  Vymáhání pohledávek
  Smlouvy
  Rozvody

  Ověřování podpisů
  Advokátní úschovy  

a veškeré právní služby  
ve všech oblastech práva

  Realitní služby

 l e-mail: tvrdek@aktvrdek.cz l www.aktvrdek.cz
Adresa kanceláře: Komenského 1533, Mníšek pod Brdy (vedle školní jídelny).

Provádím obklady,  

dlažby, pokládky, 

drobné zednické práce.

Rychlé jednání 
telefon: 602 223 184

   denně aktuální informace  
o dění v Mníšku

   oznámení o odstávkách 
elektřiny a výlukách vody

   novinky z dopravy:  
upozornění na omezení  
provozu

   pozvánky na kulturní 
a sportovní akce

www.zpravyzmnisku.cz
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MCH – STAV
rekonstrukce domů a bytových jednotek

realizace dřevostaveb – půdní vestavby – pergoly
klempířství – tesařství – pokrývačství

Radouš 14, Hostomice 267 24
Tel. 602/238 177, e-mail milanchlup1@gmail.com

www.klempirstvi-milan.cz
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NA ŽIDOVSKÉ SPOLUOBČANY

DOPOLEDNÍ PROGRAM (před budovou městského úřadu, Dobříšská 56)

11:00  Pietní akt u pamětní desky 28 mníšeckých obětí holocaustu

11:15  Položení žlutých růží u Kamenů zmizelých Dobříšská č. p. 53

11:30  Odhalení dvou Kamenů zmizelých Pražská č. p. 189

ODPOLEDNÍ PROGRAM (ve velkém sálu Pavilonu, Komenského 420)

14:00  Zahájení

14:05  Příběh o Mordechaji Maiselovi a tajemném pokladu dětské divadlo Feigele

15:00  Besamim výuka izraelských tanců

16:00  Manželství v ortodoxním judaismu a ochutnávka tradičních jídel

17:15  Trombenik koncert klezmer kapely

Vstupné dobrovolné
Více informací k programu najdete 

na www.zpravyzmnisku.cz

v neděli 2. února 2025 v Mníšku pod Brdy

Mníšecká synagoga kolem roku 1933

Odborný dohled 
Mgr. Jindřiška Rosenbaumová

VZPOMÍNKA


